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با گذشت سه دوره از تش�كيل شورا هاي شهر و 
روستا فكر مي كنيد استقبال مردم از انتخابات 

چهار مين دوره چگونه خواهد بود؟
انتخابات شوراي شهر قاعدتاً هنوز آن جايگاه انتخاباتي خود را 
در بين مردم پيدا نكرده است! البته آن هم دلايل خاصي دارد. 
مردم فكر مي كنند ك��ه مهم ترين كار انتخابات��ي آنها انتخاب 
رئيس قوه مجريه يعني رئيس جمهور است و در شرايط زندگي 
و سرنوشت كشورش��ان انتخاب رئيس جمهور و مشي سياسي 
كه وي دارد و كارهايي كه مي تواند در كل كشور و در سياست 
جهاني انجام ده��د، جايگاه بالاي��ي دارد، بنابراين بيش��ترين 
اس��تقبال و حضور آنها در انتخابات رياس��ت جمهوري است. 

انتخابات مجلس شوراي اسلامي هم در درجه دوم قرار دارد. 
به اين دليل كه نمايندگان يك كشور براي چهار سال انتخاب 
مي ش��وند و اين قوه كه قوه مقننه اس��ت تأثير ات بسياري در 
ش��رايط و تصميم گيري ها و همه عوامل اقتصادي و سياس��ي 

كشور دارد. 
در مورد شوراي ش��هر هم اعضاي اين ش��وراها بالطبع تنها در 
شهر و روستاي خودش��ان مي توانند تصميم گيري كنند و اين 

تصميمات، تصميمات ملي نيس��ت بلكه محلي است، بنابراين 
استقبالي كه در رياست جمهوري مي شود در انتخابات شوراي 
شهر ش��كل نمي گيرد، البته اين موضوع در شهرهاي كوچك 
صادق نيست و روستاها هميشه اينگونه نيستند زيرا برخي به 
دلايل شرايط خاص منطقه اي تعصبات خاصي نيز بر جريانات 
منطقه اي و محلي خودش��ان دارند، به همين دلي��ل افراد در 
انتخابات شوراي ش��هر و روس��تاي خود با تمام قدرت شركت 
مي كنند و پاي صندوق هاي رأي مي آيند اما در شهرهاي بزرگ 
فكر مي كنند درست اس��ت كه تصميمات در شورا و شهرداري 
اس��ت اما بازهم تصميمات دول��ت اين تصميم��ات را تكميل 
مي كند و به مرحله اجرا در مي آورد ك��ه همين مي تواند ميزان 
مشاركت قابل پيش بيني در انتخابات شوراي شهر را تا حدودي 

كه انتظار داريم، كاهش دهد. 
يعني ديدگاه عمومي اين است كه شورا ها تأثير 

چنداني در روند تصميم گيري ها ندارند؟
من بايد اضافه كنم كه اين ديدگاه چندان درس��ت نيس��ت و 
مسائل روزمره ش��هر مس��ائلي مهم و در حال گذار است كه با 
زندگي مردم و ش��هروندان در تماس است و مردم هر روز آن را 

لمس مي كنند، بنابراين اين مسائل در نحوه زندگي، مسائل و 
آرامش آنها تأثير ات بسزايي مي تواند داشته باشد. 

همانگونه كه در دوره اول ش��وراي شهر، كم تجربگي و رسوخ و 
نفوذ مسائل سياسي به شورا و سياسي بودن شورا و سياسي كار 
كردن اعضا كه مسائل را با سياس��ت هاي روز كشور گره زدند، 
سبب شد تا مردم نگرش��ي منفي به اين مسائل داشته باشند و 
ببينند كه ش��رايط زندگي آنها از نظر مس��ائل رفاه شهري در 
شرايط مناس��بي قرار ندارد. از اين نظر، مردم گلايه مند بودند، 
پس همانگونه كه در مورد سرنوش��ت نهايي كشور بايد ارتباط 
و حساسيت داش��ته باش��يم بايد به همان ميزان هم به مسائل 
محلي و اطراف خود حساس باشيم تا بهترين روش ها و عمليات 
اجرايي را داش��ته باش��يم، چون اين مورد هم اثر مستقيمي بر 

آرامش و اقتصاد دروني محل ما مي گذارد.
به عبارتي اگر ش��وراها و ش��هرداري ها بتوانند براساس قانون، 
وسعت كار و صحنه كار را وسعت دهند، مي توانند در بسياري 
از مس��ائل ديگر محلي، نفوذ و دخالت مؤثر داشته باشند و اين 
نفوذ و دخالت در نهايت به اص��لاح كارها مي انجامد و به بهبود 
زندگي و كار مردم ختم مي ش��ود. در چنين شرايطي مجموعه 
اين بهبودي ها در روس��تاها و ش��هرها در بهبود ش��رايط كلي 
كشور مؤثر مي شود، اما متأسفانه ما اين مورد را كمي كمرنگ 
مي بينيم و دقت زيادي روي آن نداريم. در شرايطي كه اگر روي 
اين مس��ئله تمركز كنيم متوجه مي شويم كه انتخابات شوراها 

جايگاه بالايي دارد. 
همان جايگاهي كه حضرت امام )ره( براي آن قائل بودند و همان 
جايگاهي كه قانون اساسي براي آن قائل است. مديريت محلي 
مي تواند يك مديريت كارآمد و توانا باش��د كه مسائل محلي و 
استقلال محلي را حفظ كند. يك مثال س��اده اين است كه ما 
تمام توان خود را بگذاريم و بياييم در خارج خانه خوب زندگي 
كنيم اما در داخل خانه خوب زندگي نكنيم و خانه را رها كنيم، 
در نتيجه از آرامش و آسايش و اقتصاد خانوادگي مطلوب محروم 
هستيم، در حالي كه بخش عمده اي از زندگي ما در داخل خانه 
اس��ت. حال اگر بخواهيم همين خانه را يك ش��هر فرض كنيم 

متوجه مي شويم كه چه آسيب هايي متوجه آن است. 
اصولاً نهادي به نام ش�وراي ش�هر چ�را بايد در 
عرصه تصميم گيري وجود داشته باشد، يعني اگر 
شوراي شهر و روستا وجود نداشته باشد چه اتفاقي 

رخ مي دهد؟
وجود شوراي ش��هر در عرصه مديريت و تصميم گيري يكي از 
مباني ديني ما به حساب مي آيد و جزو مباني اعتقادي و مذهبي 
ما محسوب مي ش��ود. در ثاني، يك تجربه موفق جهاني نيز در 
اين رابطه وجود دارد. اين بسيار منطقي است كه هميشه يك 
جمعي از نخبگان يا كساني كه در مسائل يا مواردي از مديريت 
ش��هري آمادگي و اطلاعات بيش��تري دارند، بهت��ر از يك نفر 
مي توانند تصميم گيري كنن��د. قاعدتاً وقتي يك جمع بخواهد 

شوراها با  اختيارات محدود
دست به عصا شده اند

رئيسشوراياسلاميشهرتهراندرگفتوگوبا»جوان«:

محسن جعفري
چهارمين دوره انتخابات شوراهاي اسلامي شهر و روس�تا كه همزمان با انتخابات يازدهمين دوره رياست 
جمهوري در سال 1392 بر گزار مي ش�ود، بهترين فرصت براي نقش آفريني و مشاركت افرادي است كه به 
نحوه اداره شهر و محل زندگي خود اهميت مي دهند. رئيس شوراي شهر تهران نيز انتخابات شوراي شهر را 
بسيار مهم مي داند و معتقد است مسائل روزمره شهر مسائلي مهم و در حال گذار است كه با زندگي مردم و شهروندان 
در تماس است؛ مسائلي كه مردم هر روز آن را لمس مي كنند و به همين دليل نيز انتخاب اعضاي شوراي شهر مي تواند 
نقش بسزايي را در زندگي روزمره افراد داشته باشد. مهندس مهدي چمران بر اين باور است كه اگر اصولگراها انسجام 

خود را حفظ كنند مي توانند باز هم پيروز عرصه انتخابات شوراها در دوره چهارم همچون دو دوره قبلي باشند.

بينش، ميثاق و منطق حكم مي كند كه انسجام را در بين خود حفظ 
كنيم و در صورتي كه چنين اتفاقي رخ ندهد، بي شك شكست 

احتمالي نيز اتفاق مي افتد

انتظاري كه از شورا داريم با اختياراتي 
كه ما الان داريم كمي متفاوت است. 
اسم شورا درشت و بسيار پر اهميت است 
كه بايد هم اينگونه باشد اما متأسفانه 
خيلي مواقع بايد دست به عصا راه 
رفت تا از حيطه اختيارات محدودي 
هم كه در اختيار ماست، فراتر نرويم. 
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در يك م��ورد تصميم بگي��رد، اين تصميم به ص��لاح مملكت 
نزديك تر خواهد بود.

بر همين اساس هم قوه مقننه، مجلس شوراي اسلامي، مجلس 
خب��رگان رهب��ري و مجمع تش��خيص مصلحت نظام ش��كل 
گرفته اند و ما چنين مجالس و مجامعي را در كش��ور داريم. در 
جهان هم س��نا و مجلس هايي از اين دست براي تصميم گيري 
جمعي و مش��ورت گروهي وجود دارد. از س��وي ديگر، افتخار 
حكومت هاي اينچنيني اين است كه از حكومت استبدادي تك 
نفره به حكومتي كه بر مبناي مشورت و شوراست گرايش پيدا 
كرده اند. فقط حكومت هاي اس��تبدادي، شورا به معناي واقعي 
ندارند؛ ش��ورايي كه با رأي مردم انتخاب شود. اين از افتخارات 
نظام جمهوري اسلامي است كه شورا دارد و اعضاي اين شوراها 

را هم خود مردم انتخاب مي كنند. 
اصولگرايان مي توانند كرسي هاي شورا ها را براي 
بار سوم در اختيار بگيرند يا ممكن است گرايش 

ديگري در اين دوره از انتخابات عرض اندام كند؟ 
اين مورد نظري نيس��ت و باي��د صبر كرد و دي��د. فكر مي كنم 
پيروز انتخابات مردمي باشند كه مي آيند و در انتخابات شركت 
مي كنند. كس��اني هم كه انتخاب مي ش��وند قطعاً و يقيناً بايد 
خدمتگزاران مردم باش��ند و در هر گروه و دسته اي كه هستند 

بايد تنها به فكر مردم و آسايش آنها باشند. 
بر گ�زاري همزم�ان انتخابات ش�وراي ش�هر با 
انتخابات رياست جمهوري ممكن است موجب 
سياسي شدن شورا ها شود، عده اي با سياسي شدن 
اين انتخابات مخالفند. نظر ش�ما ب�ه عنوان رئيس 

عالي شورا هاي كشور در اين باره چيست؟ 
انتخاب��ات ش��ورا قاعدت��اً رنگ و ب��وي سياس��ي ه��م دارد اما 
»سياسي كاري« نبايد در انتخابات رخ دهد. چه ايرادي دارد كه 
گروه هاي مختلف افراد مورد نظر خود را ارائه دهند و مردم از بين 
آنها انتخاب كنند. در انتخابات شوراي شهر و روستا در دوره سوم 
شاهد بوديم كه مردم نيامدند كه به يك گروه سياسي رأي دهند 

بلكه منتخبي از افرادي را كه مي شناختند، انتخاب كردند. 
به عنوان رئيس شوراي ش�هر صادقانه بگوييد، 
عملكرد اصولگرايان در اي�ن دوره بهتر بوده يا 

اصلاح طلبان؟
من در اين مسائل دخالت نمي كنم، اما تصميم گيري ها در اين 
دوره بر مبناي سياسي بازي نبود و براساس منطق، نياز و تفكر 

كار انجام مي شد. 
ش�نيده ها حاكي از اين اس�ت كه اصلاح طلبان 
برنامه ريزي گسترده اي را براي ورود به شوراي 
ش�هر انجام داده اند، ش�ما اين برنامه ها را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
دسته جات مختلفي براي موفقيت برنامه ريزي مي كنند. در كل 
ما يا هر گروه ديگر سياس��ي بايد برنامه ريزي هاي صحيح خود 
را داشته باش��يم تا به موفقيت برسيم، ولي من فكر مي كنم كه 
مردم بيشتر نگاهش��ان به خدمت كردن و خدمتگزاران است 

و به كس��اني رأي مي دهند كه بهتر مي توانن��د خدمت كنند و 
آرامش ش��هر را حفظ كنند و همه تلاش و س��عي خود را براي 

خدمتگزاري به مردم وقف كرده اند. 
آي�ا اصولگراها هم برنامه ريزي ب�راي حضور در 
انتخابات شوراي شهر و روستا را آغاز كرده اند؟

به اعتقاد من خير! تاكنون چنين اقدامي ش��كل نگرفته است. 
بي شك نبايد براي انتخابات شوراي شهر و روستاها ليست هاي 
متعددي از س��وي اصولگرايان داده ش��ود و قطع��اً بايد به يك 
ليست واحدي رس��يد و چون كار سياس��ي در اين زمينه قرار 
نيست انجام شود و يك كار تخصصي است، بايد نظرات خود را 
به همراه نفرات مورد نظر زودتر اعلام و شايس��ته ها را به مردم 

معرفي كنند. 
آيا ائتلاف س�ه گانه اي كه در انتخابات رياس�ت 
جمهوري شكل گرفته در انتخابات شوراي شهر 
و روس�تا هم ش�كل مي گيرد يا اتفاقي جز اين رخ 

مي دهد؟
من هنوز چنين چيزي را نديده ام و ما براس��اس همان گروهي 
كه در دوره دوم شورا وارد شوراي شهر شديم و دوره سوم هم با 
همان گروه بوديم، در اين دوره نيز با همان هسته اصلي و مبناي 
اصلي كار در انتخابات شوراي شهر و روستا ورود پيدا مي كنيم و 

براساس همان محور، كار خودمان را پيش مي بريم. 
فك�ر نمي كني�د ك�ه اصلاح  طلب�ان ب�ا هم�ان 
برنامه ريزي دور نخست با وجود برخي اختلاف 
نظرها در بين اصولگرايان، صندلي هاي شوراي شهر 

را بار ديگر به دست آوردند؟
بينش، ميثاق و منطق حكم مي كند كه انسجام را در بين خود 
حفظ كنيم و در صورتي كه چنين اتفاقي رخ ندهد، بي ش��ك 
شكست احتمالي نيز اتفاق مي افتد. اين امر طبيعي است و اين 
بينش سياسي كه پايه و مبناي س��اير بينش هاست، بايد بين 

تمامي اصولگرايان وجود داشته باشد تا به موفقيت برسيم. 
به اعتقاد ش�ما شوراي ش�هر در اين چند سال، 

قدرت و نفوذ لازم را داشته است يا خير؟
انتظاري كه از ش��ورا داريم با اختياراتي كه ما الان داريم كمي 
متفاوت است. اسم شورا درشت و بسيار پر اهميت است كه بايد 
هم اينگونه باشد اما متأسفانه خيلي مواقع بايد دست به عصا راه 
رفت تا از حيطه اختيارات محدودي هم كه در اختيار ماس��ت، 
فراتر نرويم. ما سعي كرديم شهرداري تهران را از بي برنامگي مالي 
و به خصوص بي برنامگي شهرسازي در طول اين ساليان نجات 
بخشيم و به حول و قوه الهي در اين زمينه كاملًا موفق بوده ايم. 

همين كه مردم از شورا انتظارات زيادي دارند خيلي خوب است، 
مردم مي دانند كه شورا در خيلي از زمينه ها كمك مي كند. در 
اصل هم همين گونه است و در زمينه هاي متفاوتي شوراي شهر 
يك گستره بزرگي از فعاليت ها را در ش��هر دارد كه بسيار مهم 
و ارزشمند هم است. در عين حال توانسته ايم براي تهران يك 
طرح جامع و تفصيلي منطقي و با تمام توان علمي كشور تهيه 

كنيم كه اين كار در نوع خودش بي نظير است. 

تمامي س��رفصل هاي مهم يك مجموعه ش��هري و روس��تايي زير 
مجموعه انتخابات شوراي ش��هر و روس��تا قرار مي گيرد. از بودجه 
شهرداري ها گرفته تا سياست هاي كلان آن شهر و روستا در شوراها 
تنظيم مي ش��ود؛ به عبارتي ش��وراها براي خود يك نوع مجلس به 
حساب مي آيند. پس نياز است تا در ارتباط با انتخابات شوراي شهر 
و روستا با دقت بيشتري وارد شد. اگر شوراها خوب و فعال باشند در 
اصل مجلس از اين كارهاي جزئي ش��هري جدا مي شود، مجلس به 
كارهاي كلان كشور مي پردازد و ديگر نماينده ها به كارهاي جزئي 
نمي پردازند. همچنين حضور در اين شوراها مقدمه اي براي آن است 
تا افراد تجربه خوبي را كسب كنند تا در آينده در سطح بالاتر مديريتي 
به كار گرفته شوند. پس به نوعي مبناي كار تبليغاتي و انتخاباتي در 

همين شوراي شهر گذاشته مي شود. 
اهميت اداره مطلوب شهر سبب شده تا گروه ها و اقشار مختلف براي 
حضور در بين اعضاي شوراي شهر برنامه ريزي هاي متنوعي را انجام 
دهند. در همين ارتباط بايد گفت كه از چند ماه قبل اصلاح طلبان 
روي ورود به شوراي شهر به صورت چراغ خاموش كار كرده اند تا پس 
از شكست در دوره هاي دوم و س��وم انتخابات شوراي شهر و روستا 
بتوانند دوباره به صندلي هاي شوراي شهر تكيه زنند و از اين طريق 
جاي پاي وس��يع تري را در حاكميت به دس��ت آورند؛ دليل چنين 
برنامه ريزي نيز اين است كه صندلي شوراي شهر براي آنان يك پايگاه 
ابتدايي قلمداد مي شود كه شروعي است براي به دست گرفتن ساير 
جايگاه هاي حاكميتي.  اصلاح طلبان به خوبي مي دانند كه دسترسي 
به صندلي رياس��ت جمهوري در دوره كنوني براي آنان غيرممكن 
است؛ به همين دليل تمام توان خود را براي حضور در شورهاي شهر 

به ويژه شوراهاي شهر تهران به كار گرفته اند. 
اصولگرايان هم با شوراي شهر تهران تا حد زيادي آشنا هستند و پس 
از آنكه اصلاح طلبان در دوره اول يك آبروريزي و دعوا به راه انداختند، 
در دوره هاي دوم و سوم كارهاي خوب اصولگراها نگاه عمومي را به 

انتخابات شوراي شهر ور روستا تغيير داد. 
در تمامي اين سال ها اصولگرايان به عبارتي سكاندار شوراي شهر بوده اند 
و اكنون هم تنها چيزي كه در ذهن آنها وجود دارد خدمت كردن است. 
آنها امتحان خوبي را هم پس داده اند و طي دو دوره قبلي، سياست هاي 
شهرسازي خوبي به تصويب رسيده است. نظم و انضباط خوبي بر درآمد ها 
و هزينه ها حاكم بوده است. درست است كه دو سه نفر اصلاح طلب در اين 
شورا حضور داش��ته اند اما كارهاي خوب شهردار و اعضاي شوراي شهر 

سبب شده تا مردم بيشتر به اصولگراها رغبت داشته باشند. 
براي انتخابات شوراها تنها نگراني اين است كه افراد فاقد صلاحيت 
از نبود نظارت ش��وراي نگهبان بر انتخابات شوراها استفاده كنند و 
تبليغات گمراه كننده اي  راه بيندازند و احياناً وارد اين شوراها شوند.  
با اين حال، مردم تجربيات زيادي را در اين 30 سال كسب كرده اند و 
پس از تحقيقات و اطمينان خاطر از كانديداها به آنها رأي مي دهند. 
در شوراها بايد كار انجام ش��ود و خواسته هاي مردم مورد توجه قرار 
گيرد، نه اينكه اعضا در انديش��ه پيش��برد اهداف جريان سياس��ي 
باشند.  در شوراي شهر و روستا مردم كساني را مي خواهند كه براي 
آنها دلسوزي كنند، برايش��ان آب بياورند، گاز بياورند و جاده سازي 
كنند؛ اين كارها عاملي مي شود تا روس��تا جذابيت پيدا كند و همه 
به سمت شهر مهاجرت نكنند. در ش��هرها هم اگر مردم از امكانات 
كافي برخوردار باشند در ش��هر خود ماندگار مي شوند و نارضايتي 

به وجود نمي آيد. 
ما تفكر اصلاح طلبي را كه وابس��ته به غرب اس��ت، قبول نداريم اما 
اصلاحاتي را كه مبتني بر خواسته مردم و در چارچوب دين و قانون 

اساسي باشد، قبول داريم.  

دغدغهنبودنظارتشوراينگهبان
برانتخاباتشوراها

يادداشت
اسماعيلكوثري

عضو كميسيون امنيت 
ملي مجلس شوراي اسلامي

شهـر،  شـوراي  اول  دوره  در 
كم تجربگي و رسوخ و نفوذ مسائل 
سياسي به شورا و سياسي بودن 
شورا و سياسي كار كردن اعضا 
كه مسائل را با سياست هاي روز 
كشور گره زدند، سبب شد تا مردم 
نگرشي منفي به اين مسائل داشته 
باشند  و  تصور كنند زندگي آنها در 
شـرايط منـاسبي قـرار ندارد
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محسن جعفري
چهارمين انتخابات ش�وراهاي اسلامي شهر و 
روستا در راه است. قرار است در روز انتخابات 
رياس�ت جمهوري يازدهم و هم�ان روزي كه 
مردم سكان كشتي رياست جمهوري را به دست كاپيتان 
جديد مي دهند، نمايندگان خود در شوراهاي اسلامي شهر 
و روس�تا را هم انتخاب كنند. اهميت سياسي، اجتماعي، 
فرهنگ�ي و اقتصادي انتخابات ش�وراها را باي�د در قانون 
اساسي جمهوري اس�لامي ايران جس�ت وجو كرد. با اين 
ح�ال، از هم اكنون آراي�ش سياس�ي در انتخابات چهارم 
شوراها در حال شكل گرفتن است كه ريشه در صف بندي 
دو جريان سياس�ي فعال در كش�ور دارد: »اصولگرايان و 
اصلاح طلبان«. در اين باره با پرويز سروري نماينده مردم 
تهران در هشتمين دوره مجلس شوراي اسلامي به گفت و گو 

نشسته ايم.

 آقاي سروري! جايگاه شوراي شهر در نظام سياسي 
كشور كجاست؟

همان طور كه اطلاع داريد، مهم ترين مشخصه جمهوري اسلامي، 
مشاركت مردم در همه مراحل زندگي و سرنوشت زندگي آنهاست، 
به همين دليل است كه نظام جمهوري اسلامي را نظام انتخابات 
ناميدند و جمهوري اس��لامي در هر س��ال يك انتخابات بزرگ و 
سراسري را پشت سر گذاشته است و به حول و قوه الهي توانسته 
به تعبيري در دنيا نرخ مش��اركت را به نفع خ��ود ثبت كند و اين 
ويژگي مردمسالاري ديني اس��ت كه در نظام جمهوري اسلامي 

وجود دارد. انتخابات رياست جمهوري، مجلس، خبرگان رهبري، 
شوراي شهر و ديگر انتخابات نيز نمونه هايي از اين مردمسالاري 
است كه براي ساماندهي مردم و نقش آنها در سرنوشت خودشان و 
كشورشان برگزار مي شود. در اين ميان، يكي از مهم ترين انتخاباتي 
كه در كشور انجام مي شود و در عملياتي ترين سطح جامعه شكل 

مي گيرد، انتخابات شوراهاي شهر و روستاست. انتخابات شوراها 
در قانون اساس��ي چند اصل را به خود معطوف كرده؛ اصل هفتم، 
يكصدم، صد و يكم تا صد و هفتم قانون اساس��ي كه دلالت دارد 
بر اينكه نقش مردم در س��اماندهي و س��ازماندهي امور نقش��ي 
تعيين كننده است، نه تبليغاتي و تشريفاتي. اين نشان دهنده اين 
است كه مهم نيست از چه جايگاهي وارد مي شويد و چون انتخابات 
شوراها در زندگي عملياتي مردم و سبد خانوار نقش اساسي دارد، 

ضرورت خود را به شكلي اساسي نشان مي دهد.
انتخاب اعضاي شورا و در نهايت شهردار از دل اين شورا به نوعي 
به نقد زندگي مردم در تمامي زمينه ها ارتباط دارد كه همين نكته 
مي تواند مويد نقش ويژه و خاص اين انتخابات در جامعه باشد. چون 
اين انتخابات با زندگي روزمره مردم ارتباطي نزديك دارد، جايگاه 
ويژه اي را در كشور براي خود باز كرده است. هر انتخاباتي كه ما با 
آن مواجه هستيم، شور و شعف و اشتياق و تمايل مردم و نامزدها 
را بيشتر نشان مي دهد. در انتخابات كنوني نيز ما با انتخابات جدي 
يعني انتخابات رياست جمهوري مواجه هستيم كه بار انتخابات 

شوراها را دو چندان مي كند. 
اين جايگاه سياسي كه به آن اشاره كرديد، مي تواند 
عامل�ي ب�راي ايج�اد مش�اركت فع�ال م�ردم و 

جريان هاي سياسي در انتخابات شود؟
اين نكته خوبي اس��ت و بنده اساساً انتخابات ش��وراها را سياسي 
نمي دانم و سياسي شدن شوراها را به نوعي آفتي بزرگ براي كشور 
مي دانم و دغدغ��ه جدي ما نيز در اين دوره همين اس��ت كه يك 
انتخابات پرچالش سياسي كه جزو حساس ترين انتخابات كشوري 
اس��ت، در كنار انتخابات فني و تخصصي و مردمي ش��وراي شهر 
برگزار مي شود. دغدغه ما اين است كه انتخابات سياسي رياست 
جمهوري كه س��ايه اش روي انتخابات شوراي ش��هر افتاده، اين 
انتخابات را تحت تأثير قرار دهد. تجربه تلخي را ملت ما از سياسي 
شدن انتخابات ش��وراها دارند. در انتخابات دوره اول شوراها كه با 
يك رويكرد سياسي و نه اجتماعي شكل گرفت، كشور را به پرتگاه 
جدي سوق داد و خس��ارات زيادي را روي دست مردم گذاشت تا 
جايي كه دولت اصلاح طلب مجبور شد تا شوراي شهر اصلاح طلب 
تهران را منحل كند و اجازه ندهد كه بيش از اين براي مردم مشكل 
ايجاد و هزينه توليد شود. ما نيز پس از آن شاهد بوديم كه انتخابات 
شوراها هرگاه بار سياسي به خود گرفت، عملًا از كارآمدي و اجراي 
خدمت و انجام آن براي مردم باز مانده است و به نوعي ابزار دست 
سياستمداران و اجراي اهداف سياس��ي آنها شده است كه اين به 
اعتقاد ما يك آفت بزرگ براي انتخابات شوراهاس��ت. تلاش ما بر 
اين است تا جلوي اين كار را بگيريم و تا آنجايي كه مي شود، فضاي 
انتخابات شوراي شهر را از انتخابات رياست جمهوري جدا كنيم و 
اين كار را به نوعي مديريت كنيم تا انتخابات شوراها كمتر در فضاي 

سياسي اين دوره قرار گيرد. 
تجميع انتخابات شوراي شهر و رياست جمهوري 
ممكن است موجب شود تا انتخابات شورا شهر زير 
سايه انتخابات رياست جمهوري قرار بگيرد. آيا اين 
موض�وع در بعد سياس�ي انتخابات ش�وراي ش�هر 

تأثيرگذار بوده يا خير؟
انتخابات رياست جمهوري پرچالش ترين انتخابات سياسي كشور 
است و جامعه را در يك تب و التهاب سنگين سياسي قرار مي دهد. 
كش��ش هاي خياباني، ابراز نظرات موافق و مخال��ف مردم كه به 
تعبيري مي توان گفت مردم در انتخابات رياست جمهوري چند 
ماهي را در فضاي مناقشات سياس��ي زندگي مي كنند در چنين 
فضايي طبيعي اس��ت كه مديريت افكارعمومي در چنين فضايي 
و در حالي كه در يك التهاب سياسي هس��تند، براي ورود به يك 
انتخابات اجتماعي كاري سخت و دشوار است. مگر اينكه نخبگان 
كشور، احزاب، گروه ها، تش��كل ها، رسانه ها و رسانه ملي دست به 
دست هم بدهند و براي كمك به كش��ور و منافع ملي كشور اين 
فضا سازي رسانه اي و تبليغي و به تعبيري مديريت افكار عمومي را 
به دست بگيرند تا بتوانند به نوعي اين دو انتخابات را مديريت كنند 
تا آنها به يكديگر پهلو نزنند و اين دو انتخابات همزمان در دو فضاي 

متمايز سياسي و اجتماعي برگزار شود. 

سايه سياسي بايد 
از سر شوراها كنار زده شود

پيامدهايهمزمانيانتخاباترياستجمهوريوشوراهايشهر
درگفتوگوي»جوان«باپرويزسروري

در انتخابات دوره اول شوراها كه با 
يك رويكرد سياسي و نه اجتماعي 
شكل گرفت، كشور را به پرتگاه جدي 
سوق داد و خسارات زيادي را روي 
كه  جايي  تا  گذاشت  مردم  دست 
دولت اصلاح طلب مجبور شد شوراي 
شهر اصلاح طلب تهران را منحل كند 
و اجازه ندهد كه بيش از اين براي 
مردم مشكل ايجاد و هزينه توليد شود
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من فكر مي كنم كه همچنان با همه مشكلاتي كه مردم ما با آن مواجه هستند، در 
مقابل استراتژي دشمن كه مبتني بر فشار و تحريم است، آنان استراتژي مقاومت 

را در مقابل سازش ترجيح مي دهند
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دليل آن هم اين اس��ت كه نمي ش��ود ما با نگاه س��طحي به اين 
موضوع، ماجرا را حل كنيم و اين دغدغه نه تنها براي امسال بلكه 
براي هميش��ه وجود خواهد داشت و تا س��ال ها قرار است اين دو 
انتخابات با هم برگزار شوند. به اعتقاد من بايد يك بستر سازي قوي 
را از هم اكنون و اولين دوره ش��كل دهيم تا اجازه ندهيم اتفاقاتي 

ناميمون رخ دهد. 
اين دوره كه گذشت. آيا برنامه اي براي تفكيك اين 

دو انتخابات در آينده وجود دارد؟
براي آينده بايد تدبير كرد و بايد اين دو انتخابات را از هم جدا كرد. 
شايد اگر انتخابات مجلس را با رياست جمهوري يكي مي كرديم تا 
اين مشكل بزرگ كه در ايران وجود دارد و مجلس و دولت با هم در 
دو زمان انتخابات را برگزار مي كنند، به نوعي برطرف شود. برگزاري 
همزمان انتخابات رياست جمهوري و مجلس جدا از معايب، برخي 
محاسن هم دارد و همگرايي ميان دو قوه به وجود مي آيد و كمي از 
مناقشات كنوني كاسته مي شود. با اين حال اكنون زمان فكر كردن 
به اين موضوع نيس��ت و تمامي احزاب و گروه ها بايد به اين نقطه 
تفاهم و ادبيات مشترك و به اين باور قطعي برسند كه بايد جلوي 

در هم آميختگي فضاهاي سياسي و اجتماعي را بگيريم. 
بعد از انتخابات رياس�ت جمهوري س�ال 76 قوه 
مجريه و پس از آن قوه مقننه از دست اصولگراها 
خارج شد، اما با پيروزي در انتخابات شوراي دوم بار 
ديگر سكان قوا را به دست گرفتند، چرا شوراي شهر 
مي توان�د نردبان�ي ب�راي جريان�ات سياس�ي براي 

پيروزي هاي سياسي ديگر باشد؟
طبيعي است. چون انتخابات شوراها در كش��ور ما نوپاتر از ساير 
انتخابات اس��ت و در اوايل كار خيلي ها به حساس��يت و اهميت 
كاركرد انتخابات شوراها پي نبرده بودند و به آن متناسب با وزنش 
نگاه نمي كردند، اما اصولگراها پس از برگزاري اولين دوره انتخابات 
شوراها متوجه اهميت آن كه مي توانست عرصه اي براي نمايش 
خدمت و كارآمدي باشد، شدند. به همين دليل اصولگراها اولين 
گام براي احي��اي گفتمان خود را كه مبتني بر انقلاب اس��لامي، 
خدمت و بازگشت به گفتمان امام )ره( بود، در انتخابات دوره دوم 
شوراها با نام گفتمان اصولگرايي برداشتند تا هم عرصه خدمت را 
به نوعي س��اماندهي كنند و هم كارآمدي نيروهاي اصولگرا را در 
عرصه خدمت به نمايش بگذارن��د. در مقابل، نگاه اصلاح طلب ها 
نگاهي كاملًا متفاوت بود و در حالي كه اصولگراها با نگاهي كاملًا 
اجتماعي و مبتني بر خدمت به مردم در انتخابات شوراها حضور 
پيدا كردند، اما اصلاح طلب ها با همان ديدگاه سياسي به اين دوره 
و ساير دوره ها نگاه كردند و مي كنند و متناسب با آن نيروهاي خود 
را ساماندهي مي كنند. نگاه ابزاري به شوراها، آن را در يك مسير 

متفاوت و متضاد با اهداف خود قرار مي دهد.
به همين دليل فكر مي كنم كه اصلاح طلب ها با استراتژي بازگشت 
به قدرت بدون پرداخت هزينه به اصطلاح پله اول بازگشت خود را 
انتخابات شوراي شهر قرار داده اند، بنابراين مي گويم كه اصولگرايان 
در اين انتخابات در يك رقابت قطعي و مس��لم با اصلاح طلب ها، 
حلقه انحرافي و به نظر من مفسدين منفعت جويي كه به دنبال اين 
هستند كه از انتخابات شوراها براي رسيدن به پست و فرصت هاي 
اقتصادي بهره ببرند، روبه رو هس��تند، چون آنها حضور در عرصه 
رقاب��ت در انتخابات رياس��ت جمهوري را محتمل ام��ا رقابت در 
انتخابات شوراها را قطعي مي دانند. پس ما با يك رقابت محتمل 
در انتخابات شوراها با اصلاح طلب ها و حلقه انحرافي و يك رقابت 
قطعي با مثلث اصلاح طلب ها، انحرافيون و مفس��دين منفعت جو 
روبه رو هس��تيم. اين رقابت قطعي در انتخابات شوراها با وضعيت 
متشتتي كه بين اصولگراها وجود دارد، چشم انداز نگران كننده اي 
را براي اصولگراها ترسيم مي كند و به همين دليل مجموعه اي به 
نام »خدمتگزاران آباداني و پيشرفت« راه اندازي شد تا زمينه هاي 
همگرايي و انسجام اصولگرايان براي مقابله با اين تهديد و حضور 

پر قدرت در رقابت با اين مثلث به وجود بيايد. 
پس با اين حساب، اصولگرايان انتخابات شوراها را 

هم بسيار حياتي و مهم مي دانند؟
بله قطعاً. به همين خاطر هم دغدغه ما اين است كه اين انتخابات 

در نوس��انات سياس��ي قرار نگي��رد. اصولگراها ه��م در انتخابات 
شوراهاي گذشته يك كارنامه قابل قبولي را ثبت كرده اند. هرچند 
اين واقعيت موجود با مطالبه واقعي فاصله زيادي دارد اما با اولين 
دوره ش��وراها هم فاصله زيادي دارد. كافي است كارنامه شوراي 
اول با ش��وراي دوم و س��وم مورد مقايس��ه قرار گيرد تا تفاوت ها 
مشخص شود. به خوبي مي توان فاصله جدي بين اين دو مشاهده 
كرد. اما ما قانع نيس��تيم و معتقديم كه بايد با يك فضا انرژي و با 
يك رويكرد شتابنده و به تعبيري متفاوت از دوره دوم و سوم وارد 
عرصه انتخابات دوره چهارم شويم و يك حركت پرشتاب به طرف 
آينده اي مطلوب كه مدنظر است، داش��ته باشيم. به همين دليل 
است كه هرچند كارنامه اصولگراها را موفق مي دانيم اما معتقديم 
كه بايد ساز و كاري جديدي براي س��رعت بخشيدن به گفتمان 

خدمت صورت گيرد. 
بنابراي�ن مي ت�وان امي�دوار ب�ود به رغ�م اينكه 
اصولگرايان در انتخابات رياست جمهوري داراي 
زيرشاخه هاي متعدد هستند ولي در انتخابات شوراها 

هماهنگ عمل كنند. 
من اميد جدي دارم به رس��يدن انس��جام بين اصولگراها. از اين 
نظر كه ما همان طور كه عرض كردم تهديد را از طرف اين مثلث 
انحراف، فتنه و اصلاح طلب جدي مي بينيم و ترديدي در اين تهديد 
وجود ندارد. به همين دليل معتقدم كه در اين ظرفيت جدي كه 
از اين مثلث واگرا در حال شكل گرفتن است، آن قدر جدي است 
كه مصالح ملي اقتضا مي كند كه نيروهاي اصولگرا فضاي انتخابات 
رياست جمهوري را از فضاي انتخابات شورا جدا كنند، چون اگر 
بخواهيم با نگاه انتخابات رياس��ت جمهوري به انتخابات ش��ورا 
نگاه كنيم، در اختلافات غرق خواهيم ش��د. در انتخابات شوراي 
شهر بايد با يك نگاه مديريت شهري وارد شويم و با نگاه به عرصه 
رقابت رو به انسجام حركت كنيم. زمينه هاي خوبي هم از آمادگي 
جريانات اصولگرا براي ايجاد انس��جام مش��اهده مي شود. از اين 
نظر هم نگراني هايي براي رس��يدن به انس��جام وجود دارد و هم 
اميدواري هايي. اميد داريم كه با توجه ب��ه رقابت قطعي با مثلث 

مذكور، زمينه انسجام و هماهنگي بيشتري فراهم شود. 
تحليل ش�ما از آرايش اصلاح طلب ها در انتخابات 

شوراي شهر چيست؟
 اصلاح طلب ها در وضعيت استثنايي قرار دارند و تحليل آنها اين 
است كه در انتخابات رياس��ت جمهوري احتمال آنكه گزينه هاي 
اول شان حضور پيدا كند، تقريبا مردود است. تحليل من اين است 
كه اصلاح طلب ها در انتخابات رياس��ت جمهوري صرفاً به منظور 
حفاظ حيات سياسي خود حضور داشته باشند و اين براي آنها يك 
پيروزي اس��ت، البته پيروزي حداقلي. در انتخابات ش��وراها آنها 

معتقدند كه فتح سنگر به سنگر بكنند. 
يكي از رهبران اصلاح طلب هم اين نكته را تأييد كرده كه شانسي 
در انتخابات رياست جمهوري ندارند و بايد در فتح سنگر اول يعني 
انتخابات شوراها، تمام نيروي خود را به كار ببرند. آنها امروز تمركز 
نگاهشان به انتخابات شوراهاست. براي آنكه بتوانند بدون هزينه 

در قدرت باشند و بلندگو پيدا كنند و ساماندهي كنند، نيروهاي 
خود را و به تعبيري رسميت دهند حضور خود را پس از واگرايي 
كه با نظام داشته و همگرايي كه با دشمن داشتند، به شكلي حضور 
سياسي خود را رسميت بخشند. نگاه آنها به انتخابات شوراي شهر 
به نوعي تجديد قواست. يعني آنها مي خواهند براي انتخابات آينده 
مجلس آماده ش��وند و اكنون يك ولعي براي به قدرت رسيدن در 

آنها وجود دارد. 
پس خيابان بهش�ت پلي براي رسيدن به پاستور 

است؟ 
قطعا همين گونه اس��ت و نگاه اصلاح طلب ها با يك برنامه ريزي 
مرحله اي به اين است كه از سنگر اول يعني شوراها به مجلس و از 

مجلس به پاستور راه پيدا كنند. 
تركيب آينده شوراي شهر را با توجه به اسامي كه 
اين روزها از اصلاح طلب ه�ا و اصولگرايان مطرح 

مي شود، چگونه پيش بيني مي كنيد؟
من فكر مي كنم كه همچنان با همه مش��كلاتي كه مردم ما با آن 
مواجه هستند، در مقابل استراتژي دش��من كه مبتني بر فشار و 
تحريم است، آنان اس��تراتژي مقاومت را در مقابل سازش ترجيح 
مي دهند. »گفتم��ان مقاومت« گفتمان اصولگرايي اس��ت و من 
فكر مي كنم كه اين گفتمان در انتخابات شوراها پيروز مي شود و 
بيشترين سهم در انتخابات ش��وراها به جريان اصولگرا اختصاص 
مي يابد. دليل آن هم، كارنامه قابل قبول دو دوره گذش��ته است، 
البته بايد آس��يب شناس��ي اين دو دوره هم صورت گيرد تا نقاط 
ضعف برطرف شود. برداش��ت من اين اس��ت كه انتخابات آينده 
شوراها با تمامي برنامه ريزي هاي صورت گرفته به سود اصولگراها 

خاتمه مي يابد. 
برنامه ريزي اصولگراها براي انتخابات شوراي شهر 
تنها در ش�هرهاي ب�زرگ مثل ته�ران، اصفهان، 
شيراز و مشهد اس�ت يا براي ش�هرهاي كوچك هم 

برنامه دارند؟
اولويت رقباي ما تهران و س��پس كلانشهرهاست اما قطعا آنها به 
شهرهاي ديگر هم با اولويت پايين تر نظر دارند. ما تلاش مي كنيم 
تا در كل كش��ور برنامه ريزي كنيم. اصولگرايان چون با يك نگاه 
خدمت مدارانه به موضوع نگاه مي كنند، طبيعي اس��ت كه عرصه 

خدمت را در تمامي شهرها جست وجو كنند. 
ش�ايد تجميع انتخابات ش�وراي ش�هر و رياست 
جمهوري مي�زان مش�اركت م�ردم در انتخابات 
شوراي شهر را نس�بت به دوره هاي گذشته افزايش 

دهد. با اين نظر موافقيد؟
 به طور يقين امس��ال ش��اهد يك انتخابات پر ش��كوه در شوراها 
خواهيم بود و انتخابات رياست جمهوري مقوم اين موضوع خواهد 
بود. جدا از آن، زماني كه به دوره هاي گذشته انتخابات شوراي شهر 
نگاه مي كنيم، شاهد رشد مشاركت مردمي هستيم. مردم رفته رفته 
نقش آفريني خود را در انتخابات شوراها باور كرده اند. اين فرآيند 
از لحاظ مشاركت مردم رو به رشد بوده اس��ت. انتخابات رياست 
جمهوري هم كه نوعاً با مش��اركت بالاي مردم برگزار مي ش��ود، 

مي تواند مشاركت در انتخابات شوراها را نيز افزايش دهد. 
به عنوان آخرين سؤال، عملكرد شوراي شهر در 

اين دوره را چگونه ارزيابي مي كنيد؟ 
فكر مي كنم كه قانون شوراها معطوف به مديريت شهري بايد 
شكل گيرد. نارسايي هاي امروز در شوراها به دليل نگاه ناموزون 
قانونگذار به اختيارات شوراها اس��ت. گاهي اوقات تصميمات 
بسيار خوب بوده و به درستي مطرح مي ش��ود اما در زماني كه 
قرار است اجرا ش��ود، متفاوت مي شود! ش��فاف نبودن وظايف 
اعضاي شوراي شهر و نمايندگان موجب مي شود تا بسياري از 
وظايف اعضاي شوراي ش��هر را نمايندگان مجلس انجام دهند 
چون يك آميختگ��ي در وظايف وجود دارد ك��ه موجب نوعي 
تزاحم مي شود و مردم بيشتر احس��اس مي كنند كه به سمت 
نمايندگان مجلس بروند بهتر اس��ت. اين مشكل بايد برطرف 
شود و اختيارات، متناس��ب با وظايف و مسئوليت ها به اعضاي 

شوراي شهر داده شود. 

مردم در انتخابات رياست جمهوري 
چند ماهي را در فضاي مناقشات 
سياسي زندگي مي كنند در چنين 
مديريت  كه  است  طبيعي  فضايي 
و  فضايي  چنين  در  افكارعمومي 
در حالي كه در يك التهاب سياسي 
هستند، براي ورود به يك انتخابات 
اجتماعي كاري سخت و دشوار است. 
مگر اينكه اين رسانه ها بتوانند به 
نوعي اين دو انتخابات را مديريت 
كنند تا آنها به يكديگر پهلو نزنند
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زهرا چيذري
سبك زندگي هم از آن دست مفاهيمي است 
كه وقتي از س�وي مقام معظم رهبري مطرح 
ش�د به دنبال خ�ود ي�ك جري�ان فكري و 
رس�انه اي را به راه انداخت. به خص�وص اينكه حضرت 
آيت الله خامن�ه اي با دي�د منتقدانه از آنچ�ه امروز در 
زندگي ما ساري و جاري شده است ياد و اصلاح اين روند 
يا سبك را به عنوان يك راهبرد اساسي در دست يافتن 
به تمدن سازى نوين اسلامى مطرح فرمودند؛ تمدني كه 
براي دستيابي به آن نيازمند بخش سخت افزاري و نرم 
افزاري هس�تيم. بنا به تعبير ايش�ان هر چند در بخش 
س�خت افزاري و در پيش�رفت هاي عل�م و تكنولوژي 
پيشرفت خوبى داش�ته ايم اما اين پيش�رفت ها بدون 
حركت در بخش متني و حقيقي كه همان سبك زندگي 
اس�ت ما را از قافله تمدن عقب مي اندازد. چيستي اين 
مفهوم و چگونگي آن يكي از مهم ترين س�ؤالاتي است 
كه در گام نخست اين مسير بايد به آن پاسخ داده شود. 
همچنان كه نقش دين در تبيين س�بك زندگي الهي و 
اسلامي از نكات ديگري است كه پاسخ به آن مي تواند 
پيمودن اين مسير را آسان تر كند. براي پاسخگويي به 
اين چراها به سراغ حجت الاسلام دكتر نجف لك زايي، 
رئيس پژوهشكده علوم و انديشه سياسي و عضو هيئت 
علمي دانشگاه باقرالعلوم)ع( رفتيم و با اين استاد حوزه 
علميه قم درباره مفهوم سبك زندگي و مسائل پيرامون 

آن به گفت وگو نشستيم.

نخستين سؤالي كه در رابطه با مفهومي همانند 
»س�بك زندگي«  مطرح مي ش�ود اين است كه 

سبك زندگي چيست؟
مفاهيم به طور كلي دو نوع هستند؛ برخي ساده اند به اين معنا 
كه وقتي مي خواهيم آنها را توضيح بدهيم با توضيحي مختصر 
و بدون نياز به اينكه از مفاهيم واس��طه اي استفاده كنيم، قابل 

بيان  هستند. 
اما مفاهيمي همانند سبك زندگي،  عدالت،  آزادي يا مشروعيت، 
 مفاهيم پيچيده اي هستند كه نمي توان آنها را با جملاتي ساده 
و بدون اس��تفاده از مفاهيم واس��طه تعريف كرد. من اسم اين 
دسته از مفاهيم را مفاهيم س��ازه اي مي گذارم به اين معنا كه 
براي تعريف و توضيح آنها بايد سازه اي را بيان كرد تا به واسطه 
اين س��ازه، معناي آن مفهوم روشن ش��ود. از اين منظر وقتي 
مي خواهيم سبك زندگي را توضيح دهيم نياز است تا يك سازه 

شش وجهي را براي آن ارائه كنيم. 
سازه ش�ش وجهي؟ وجوه اين س�ازه چيست و 
چگونه مي تواند به درك مفهوم س�بك زندگي 

منجر شود؟
توضيح اين مطلب از اين قرار اس��ت كه ما زندگي را به معناي 
حركت مي گيريم و به عبارت ديگر زندگي حتماً حركت را در 
دل خود دارد. بنابراين وقتي از س��بك زندگي سؤال مي كنيم 
در واقع از سبك حركت انسان سؤال كرده ايم. از سوي ديگر در 
هر حركت شش ركن داريم؛  مبدأ يا نقطه شروع،  مقصد يا پايان 
حركت و جايي كه قرار است حركت به آنجا ختم شود، عنصري 
كه حركت را انجام مي دهد يا متحرك، محرك يا انگيزه حركت 
و در نهايت مس��ير و مس��افت يا به عبارت ديگر زمان و مكان 
حركت. بر اين اساس وقتي كسي درباره سبك زندگي اش مورد 

سؤال قرار مي گيرد بايد بتواند به اين شش مورد پاسخ دهد. 
پس از اين منظر مي توان سبك زندگي را پاسخ 
به بيت معروف مولانا دانست كه »از كجا آمده ام 
آمدنم به�ر چه بود/ ب�ه كجا مي روم آخ�ر ننمايي 

وطنم«؟
بله؛  انا لله و انا اليه راجعوني كه مي گوييم،  اين هدايت و ضلالتي 
كه مي گوييم، همه اينها س��بك زندگي اس��ت. در واقع تمام 
مفاهيم قرآني را مي توان از منظر س��بك زندگ��ي نگاه كرد و 

دريافت آيات قرآن راه را به ما نشان مي دهند. 
بس�ياري از آيات قرآن كريم از نور و هدايت در 
مقاب�ل گمراهي و ضلالت س�خن مي گويند. آيا 
مي توانيم بگوييم اين آيات ويژگي هاي دو س�بك 
زندگ�ي را ب�ه ش�يوه مقايس�ه اي ب�راي م�ا بيان 

مي كنند؟
بله همين طور است. خداوند متعال در سوره بقره مي فرمايد:»الله 
ولي الذين آمنو يخرجهم من الظلمات الي النور و الذين كفروا 

اولياء هم الطاغوت يخرجونهم من النور الي الظلمات.«
مطابق اين آيه ما دو مدل حركت و به بيان ديگر دو مدل سبك 
زندگي داريم؛ يك مدل حركتي كه نقطه شروع آن ظلمت اما 
مقصدش نور است و انسان ها به كمك خداوند متعال اين حركت 

را انجام مي دهند. 
به بيان ديگر خداوند دوستان خود را از ظلمت خارج و به سمت 
نور مي برد و اين نور وجود مقدس خود باري تعالي است چراكه 
در آيه ديگري مي فرمايد: »الله نورالسموات و الارض«  خداوند 
نور آسمان ها و زمين است. براي همين هم ما تمام عبادتمان را 

براي نزديك شدن به خدا انجام مي دهيم. 
در اين مسير انگيزه ها و مقصد الهي مي شود و در واقع مسير و 
مسافت دو بعدي مي شود؛  مسيري كه از دنياي ظلماني شروع 
مي شود اما پايانش اين دنيا نيست » والعاقبه للمتقين«  عاقبت 

از آن پرهيزكاران است. 
اما حركت ديگر درست برخلاف اين مسير و سبك زندگي ياران 
طاغوت و كافران است كه اين حركت درست رودرروي حركت 
و سبك نخست قرار دارد. مقصد و مقصود اين افراد هم دنياست، 
بنابراين درمي يابيم كه در نص قرآن كريم دو مدل سبك زندگي 
بيشتر وجود ندارد؛  يكي حيات طيبه و مبتني بر شجره طيبه 
و وحي الهي و ديگ��ري حيات خبيثه، هر چن��د قرآن كريم از 
حيات خبيثه سخن نمي گويد زيرا خداوند تعبيرش اين است 
كه انسان ها يا مؤمنند يا مرده در حالي كه انسان مؤمن مرگ 
ندارد و در سبك زندگي الهي پايان دنياي مادي مرحله انتقال 
به سراي جاويد است. در عوض انسان كافر روز به روز از حيات 

ابزار هاي لازم سبك زندگي 
اسلامي را فراهم نكرده ايم

رئيسپژوهشكدهعلوموانديشهسياسيدرگفتوگوبا»جوان«مطرحكرد

در سـبك زندگي اسلامي اگر يك 
ركن از شش ركن دچار مشكل شود 
تحقق  چهارگانه  مؤلفه هاي  در  يا 
بيروني سبك زندگي اگر يك لايه 
هم دچار مشكل شود از آنجايي كه 
به لحاظ سيستمي نتيجه تابع حلقه 
ضـعيف است،  تـمام سـيستم دچار 
مشكل مي شود، بايد سعي كنيم اين 
مباحث را متناسب با شـرايط روز 
توليد، ايجاد و به جامعه ارائه كنيم

در نگاه اسلامي مفهوم سبك زندگي مي شود حيات طيبه با سازه اي شش وجهي 
كه هر شش وجه آن شامل مبدأ،  مقصد، محرك،  متحرك،  مسير و مسافت همه و 

همه الهي است
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دور مي ش��ود. به تعبير قرآن اين افراد زندگ��ي جاهلي دارند؛  
حياتي كه با انگيزه هاي غيرالهي است و از لحاظ انديشه اي از 

وحي تغذيه نمي شوند. 
آقاي دكتر لك زايي! شما به شجره طيبه اشاره 
داشتيد؛ شجره اي كه از كلمه الهي يعني وحي 
تغذيه مي ش�ود. در اي�ن ميان نق�ش پيامبران در 

شكل دهي به سبك زندگي طيبه چيست؟
 پيامبران هم مبعوث ش��ده اند تا دو كار را انجام دهند؛ نخست 
اصلاح انگيزه ها. خداوند در قرآن مي فرمايد: »قل انما اعظكم 
بواحده ان تقوموا لله مثني و فردي«  به مردم بگو من براي شما 
فقط يك موعظه دارم كه براي خ��دا قيام كنيد چه تنها بوديد 

و چه گروهي. 
ويژگي دوم بعثت انبي��ا اما اصلاح انديشه هاس��ت: »يعلمهم 
الكتاب و الحكمه«  يعني انبياي  الهي آمده اند تا كتاب و حكمت 
را به مردم آموزش دهند، بنابراين پيامبران با اصلاح انگيزه ها و 
انديشه ها در تحقق سبك زندگي اسلامي و الهي نقش آفريني 

مي كنند.
پس اسلام براي سبك زندگي هم مدل ارائه كرده 

است؟
بله، در ق��رآن كريم به عنوان كتاب زندگ��ي و هدايت و كتابي 
كه بيان خداوند است و نقشه زندگي را براي مسلمانان ترسيم 
كرده، به لحاظ پارادايمي از دو مدل حركت يا دو مدل س��بك 
زندگي ياد مي كند؛  س��بك زندگي طيبه به معناي حركت در 
مسير الهي و س��بك زندگي مقابل اين سبك يا سبك زندگي 
خبيثه. بنابراين در نگاه اسلامي مفهوم سبك زندگي مي شود 
حيات طيبه با سازه اي شش وجهي كه هر شش وجه آن شامل 
مبدأ،  مقصد، محرك،  متحرك،  مس��ير و مسافت همه و همه 

الهي است. 
به يقين اس�لام نس�خه اي براي تحقق س�بك 
زندگي اله�ي در جامعه دارد، اگر چنين اس�ت 
چگونه و طي چه فرآيندي س�بك زندگي الهي در 

جامعه فراگير مي شود؟
بله، قرآن و اسلام براي تحقق س��بك زندگي الهي با توجه به 
ابعاد وجودي انسان برنامه اي كامل دارد. بايد توجه داشت دو 
چارچوب براي عملياتي كردن حيات طيبه و س��بك زندگي 
انسان وجود دارد؛ چارچوب نخست به لايه هاي وجودي انسان 
مربوط مي شود و چارچوب دوم به تحقق عيني و خارجي سبك 
زندگي مربوط است. قرآن كريم انسان را داراي سه لايه وجودي 
مي داند؛ عقل،  نفس و حواس ظاهري. به همين خاطر است كه 
دين هم سه لايه دارد، اصول دين كه به بخش عقلي وجود انسان 
مرتبط است و به تنظيم باورهاي او مي پردازد. اخلاق كه براي 
تنظيم گرايش هاي انساني است در حركت به سمت فضايل و 

دوري از رذايل است و س��وم فقه و فروع دين كه در رساله هاي 
عمليه شرح داده مي شود و در برگيرنده احكام است. به عبارت 
ديگر در س��بك زندگي الهي و اس��لامي دين براي سه بخش 
بينش ها،  گرايش ه��ا و كنش ها يا به عبارت ديگر س��ه بخش 
عقلي،  نفسي و ظاهري دس��تورالعمل دارد و زندگي به سبك 

اسلامي تمامي لايه هاي وجودي انسان را مي پوشاند. 
اما بخش دومي ك��ه در تجلي عيني و بيروني س��بك زندگي 
اسلامي نقش دارد خود شامل چهار مؤلفه است؛ رهبري،  مكتب، 
 امت و دولت. در اينجا ديگر فرد را مد نظر قرار نمي دهيم و فرد 
به عضوي از امت اس��لامي تبديل مي شود. رهبري اين جامعه 
پيامبر، امام يا ولي فقيه جامع الشرايط است كه مكتب را براي 
پيروان تبيين مي كند. كس��اني كه مكتب را مي پذيرند امت را 
به وجود مي آورند و رهبر براي حفاظت از امت و تأمين امنيت 
و اجراي شريعت دولت را تشكيل مي دهد. پس در ظرف تحقق 
بيروني سبك زندگي اسلامي در جامعه اي اجرايي مي شود كه 
در آن چهار عنصر رهبري،  مكتب،  امت و دولت اسلامي را داريم 

كه يك سيستم كامل اجتماعي را تشكيل مي دهند. 
آنچه در 22 بهمن س��ال 57 به رهبري ام��ام خميني )ره( رخ 
داد،  سبك زندگي اسلامي را با تشكيل حكومت اسلامي تحقق 

بخشيد. 
آقاي دكتر لك زايي! با عنايت به صحبت هايي كه 
در رابطه با سبك زندگي الهي و اسلامي داشتيد 
امروز در جامعه ما چه انحرافاتي در سبك زندگي 
اسلامي � ايراني اتفاق افتاده كه تأكيد رهبر معظم 

انقلاب را براي اصلاح آن در پي داشته است؟

اگر در هر كدام از اين شش ركن سبك زندگي تغييري از مسير 
الهي به غير الهي اتفاق بيفتد در آن نقطه از سبك زندگي صحيح 

منحرف شده ايم. 
م��ا در منطق قاع��ده اي داري��م ك��ه مي گويد:»نتيجه تابع 
ضعيف ترين حلقه هاي يك سيستم يا اصطلاحاً تابع »اخس 
مقدمات« اس��ت«؛ به اين معنا كه پست ترين حلقه سيستم 
را به س��مت خودش مي برد مانند اتومبيلي مدل بالا كه اگر 
بنزين نداشته باش��د نمي تواند حركت كند. هرچند حركت 
جامعه اس��لامي به سمت س��بك زندگي اس��لامي و الهي 

بندي دارد.  مرحله 
درباره اين مرحله بندي توضيح مي دهيد؟

مقام معظم رهبري مي فرمايند در نقشه حركت ما به 
سمت آرمان ها و اهداف متعالي اسلام اقدامات و مقدماتي لازم 
است كه برخي از آنها انجام شده و برخي ديگر هنوز باقي مانده 
است. به تعبير ايشان، نخستين گام در اين مسير خود انقلاب 
اسلامي بودكه به رهبري امام خميني )ره( انجام شد. با انقلاب 
اسلامي حركت مردم ايران 180 درجه تغيير جهت داد و اگر 
در گذشته با حكومتي پادشاهي زير س��لطه امريكايي ها قرار 
داشتند با انقلاب اسلامي اين زندگي پايان گرفت. امروز مردم 
ما از استقلال و آزادي برخوردار است و نظام جمهوري اسلامي 
را تأسيس كرده است. اما مرحله دوم تشكيل دولت اسلامي و 
تحقق مردمسالاري ديني است كه ما در جامعه امروز به آن هم 
دست يافته ايم. س��ومين مرحله ايجاد جامعه اسلامي،  مرحله 
بعدي تمدن اس��لامي و مرحله نهايي حكومت جهاني اسلام 
اس��ت كه با حضور حضرت حجت)عج( محقق مي ش��ود. اين 
مضموني است كه مي توان از فرمايشات رهبري اتخاذ كرد و باز 
با مراجعه به سخنان ايش��ان در مي يابيم كه در حال حاضر ما 
در مرحله سوم يا جامعه سازي اسلامي هستيم. در اين مرحله 
ضرورت هايي مانند بازنگري در علوم انساني يا اصلاح دانشگاه ها 
وجود دارد. همچنين لازم است تا نهضت توليد علم و جنبش 
نرم افزاري را در دس��تور كار قرار دهيم. ما انقلاب را با حضور 
يكپارچه مردم به ثمر رس��انديم و اين بدين معناست كه ملت 
ما تصميم گرفته سبك زندگي اش اسلامي باشد. با وجود اين 
وقتي نگاه مي كنيم مي بينيم ابزارهاي لازم براي سبك زندگي 

اسلامي را متناسب با شرايط روز براي امت فراهم نكرده ايم. 
به تعبير شما ابزارهاي لازم براي سبك زندگي 

اسلامي در جامعه چيست؟
علاوه بر كم كاري داخلي، ما تهاجم دشمن را هم داريم؛ به تعبير 
مقام معظم رهبري دشمنان با تهاجم،  ناتو و شبيخون فرهنگي 
مرتب سبك زندگي ديني را مورد تهاجم قرار مي دهند. بنابراين 
ما بايد در سطح جامعه سازي،  جامعه پذيري،  تعليم و تربيت و 
رسانه به روز ش��ويم و س��عي كنيم از الگوهاي وارداتي فاصله 
بگيريم.  درست همانند آنچه حضرت آقا درباره الگوي توسعه 
و پيش��رفت مطرح فرمودند كه اگر مي خواهيم به پيش��رفت 
برسيم خوب است كه الگوي آن را هم خودمان با تكيه بر تعاليم 

اسلامي ارائه دهيم نه اينكه از الگوهاي واراتي استفاده كنيم.
 همانطور كه عرض كردم، در س��بك زندگي اسلامي اگر يك 
ركن از شش ركن دچار مشكل شود يا در مؤلفه هاي چهارگانه 
تحقق بيروني سبك زندگي اگر يك لايه هم دچار مشكل شود 
از آنجايي كه به لحاظ سيستمي نتيجه تابع حلقه ضعيف است، 
 تمام سيستم دچار مشكل مي شود. بنابراين تصور من اين است 
كه حساسيت مقام معظم رهبري از همين جهت است و بنا بر 
همين موضوع است كه ايشان تأكيد مي كنند مبحث اسلامي 
شدن سيس��تم ها و س��اختارها و بحث اس��تنباط و استخراج 
الگوها از منابع اس��لامي را جدي تر بگيريم و مراقب آسيب ها 
و تهاجماتي كه به سبك زندگي اسلامي مي شود، باشيم. بايد 
سعي كنيم اين مباحث را متناسب با شرايط روز توليد، ايجاد و 

به جامعه ارائه كنيم. 
اگر س�بك زندگي در جامعه اي دچار تغييرات 
نا متناس�ب ب�ا فرهن�گ آن جامعه ش�ود،  چه 

آسيب هايي را براي آن جامعه بر خواهد داشت؟

در مـرحله جـامعه سـازي اسلامي، 
ضرورت هايي مانند بازنگري در علوم 
انساني يا اصلاح دانشگاه ها وجود دارد. 
همچنين لازم است تا نهضت توليد علم و 
جنبش نرم افزاري را در دستور كار قرار 
دهيم. ما انقلاب را با حضور يكپارچه 
مردم به ثمر رسانديم و اين بدين معناست 
كه ملت ما تصميم گرفته سبك زندگي اش 
اسلامي باشد. با وجود اين وقتي نگاه 
مي كنيم مي بينيم ابزارهاي لازم براي 
سبك زندگي اسلامي را متناسب با 
شرايط روز براي امت فراهم نكرده ايم
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خداوند در ق��رآن كريم مي فرماي��د »ان الله لا يغي��ر ما بقوم 
حتي يغيرو ما بانفسهم« يعني سرنوش��ت ما تغيير نمي كند 
مگر اينكه خود ما محتواي باطني م��ان را تغيير دهيم. وقتي 
در جامعه اي انگيزه ها و انديش��ه ها تغيير كند، سبك زندگي 
هم تغيير مي كند چون زندگي حركت اس��ت و جريان دارد، 
اين جريان ممكن است با آس��يب ها و تهديداتي مواجه شود 
چنانكه نقاط قوت و فرصت هايي هم دارد. بايد توجه داش��ت، 
آسيب و نقاط قوت دروني اس��ت در حالي كه تهديد و فرصت 
بيروني. ما در طول س��ال هاي انقلاب ريزش ها و رويش هايي 
داشته ايم كه اين ريزش ها از طرفي به دليل آسيب هاي دروني 
و اغواگري هاي ش��يطاني اس��ت و از س��وي ديگر هم دشمن 
بيروني با القائات و تهاجم فرهنگي به سراغ ما مي آيد. بنابراين 
بايد چه به لحاظ فردي و چه به لحاظ خانوادگي و سيستمي 
توجه داشته باشيم كه سبك زندگي اس��لامي به عنوان يك 
حركت و جريان ممكن اس��ت دچار آفت هايي شود پس بايد 
انتقال فرهنگ به نس��ل جوان را ج��دي بگيريم چون ممكن 
است جوان ما در معرض دستگاه هاي فرهنگي قرار بگيرد كه 
دشمنان برايش برنامه ريزي كرده اند و در اين صورت طبيعي 
است كه انگيزه ها و انديش��ه هايش را آنها شكل مي دهند. در 
اين صورت اين فرد رفتار،  گفتار و اعتقاداتش متناسب با آنها 
خواهد بود. بنابراين يك حركت مس��تمر  دائم و هميشگي را 
مي طلبد. براي همين هم است كه به طور مثال در دين روزي 
پنج وعده نماز مقرر شده است و ما در نمازهايمان مي گوييم 
» اهدنا الصراط المستقيم« ؛  اين صراط مستقيم همان سبك 
زندگي اسلامي است كه هر روز آن را از خداوند مي خواهيم و 

بايد به دنبالش باشيم. 
پس مي توانيم بگوييم در انحرافاتي كه در سبك 
زندگي ما اتفاق افتاده اس�ت ه�ر چند غرب با 
ابزاري همانند رسانه براي ساماندهي اين تغييرات 
و جهت دهي اين انحراف همسو با اهداف خود عمل 
كرده و همچنان هم برنامه دارد اما بخش مهمي از 
اين چالش به كم كاري و غفلت خود ما باز مي گردد، 

درست است؟
بله، ما آس��يب ها را داريم حتي ب��ا اين فرض ك��ه هيچ گونه 
كوتاهي در اين زمينه اتفاق نيفتد هم در معرض وسوسه هاي 
دروني قرار داريم و هر كس بايد مراقب خودش باشد. اين اما 
در صورتي اس��ت كه در جامعه هيچ مشكل و كمبودي وجود 
نداشته باشد در حالي كه جامعه ما با مشكلات زيادي دست و 

پنجه نرم مي كند. 
از نگاه شما مشكلاتي كه جامعه ما در اين مسير 

با آن مواجه است، چيست؟
همين بحث الگوي اسلامي ايراني پيش��رفت كه مقام معظم 
رهبري اين همه بر آن تأكيد دارند هنوز از س��وي دستگاه ها 
و نهادهاي مسئول ارائه نش��ده! يا در بحث بومي سازي علوم 
انساني؛  آنچه امروز در دانشگاه هاي ما تدريس مي شود عمدتاً 
مبتني بر مباني غربي اس��ت و هيچ كاري ب��ه قرآن و حديث 
و منابع اس��لامي ندارد. در حال حاضر زبان اصل��ي و رايج در 

دانشگاه هاي ما زبان انگليسي است. 
صرفنظر از علوم تجربي و فني مهندس��ي،  دانش��جوي علوم 
انساني، علوم تربيتي،  علوم سياس��ي و اقتصادي ما هم با زبان 
انگليسي سر و كار دارد. الان دانشجوياني را داريم كه در ايران 
درس مي خوانند و تا مقطع دكترا هم پيش مي روند در حالي 
كه تا اين مقطع حتي دو واحد درسي مباحث قرآني مرتبط با 
رش��ته تحصيلي اين دانش��جويان ارائه نمي شود و دانشجوي 
دكتراي ما كاري با قرآن و حديث ندارد. اين در شرايطي است 
كه ما معتقديم در سبك زندگي اس��لامي نقشه راه ما را قرآن 
ارائه مي كند. اين افراد تحصيلكرده وارد جامعه مي شوند و در 
جايگاه يك مدير، برنامه ريز يا تصميم گير مي نشيند. اين فرد 
قرار است بر چه اساسي جامعه را اداره كند؟ طبيعي است كه 
اين افراد با هم��ان ارتكازات ديني و تربيت دين��ي خانواده يا 
آنچه در مدرسه و دانشگاه به صورت جانبي با آن مواجه بودند، 

تصميم بگيرند و در نهايت بر اساس همان مباني و آموخته هاي 
حاشيه اي كارها را پيش مي برند. 

اين مش��كلات جدي ماس��ت و برنامه مدوني براي آنها وجود 
ندارد. از اين دس��ت مس��ائلي كه در فرمايش��ات مقام معظم 
رهبري تبيين شده بسيار است. به هر رو ما بايد ببينيم كه نسل 
خودمان را چگونه تربيت كنيم كه وقتي در معرض تهاجمات 

قرار گرفت، دچار آسيب نشود. 
آقاي دكتر لك زايي! بسياري از مطالبات مقام 
معظم رهب�ري در نامگذاري س�ال ها يا موارد 
ديگري كه ايش�ان به عنوان ي�ك راهبرد مطرح 
مي فرماين�د اغلب به كليش�ه دچار مي ش�ود و با 
وجود برگزاري همايش، تهيه بنر يا حك شدن در 
گوشه تصوير رسانه ملي، اين نكات كليدي همواره 
در حد يك شعار باقي مي ماند و به ميدان عمل وارد 
نمي شود. اين نكته اي اس�ت كه خود رهبر فرزانه 
انقلاب نيز از آن گله مندند. به باور شما چه بايد كرد 
تا سبك زندگي نظر به اهميتي كه دارد دچار اين 

برخورد كليشه اي نشود؟
بله، همين طور اس��ت و خود رهبر انقلاب ه��م گاهي از اين 
مسئله گله مي كنند. برداشت من اين است كه بايد ساختارهاي 

قانوني در كشور فعال ش��وند. در حال حاضر با فرمايشاتي كه 
مقام معظم رهبري دارند، برخورد توصيه اي مي ش��ود. يعني 
دستگاه هاي ذي ربط آنها را لازم الاجرا نمي دانند. يك راهكار 
مهم اين اس��ت كه اين فرمايش��ات به قانون تبديل شود و از 
طريق قوه مقننه مشخص شود كه دستگاه اصلي مسئول در 
قبال هر يك از مطالبات رهبري كدام دستگاه است و به همان 
دستگاه تكليف ش��ود كه وظيفه به ثمر رساندن اين مسئله را 

به عهده بگيرد.
 اتفاقي كه در حال حاضر در قبال فرمايشات رهبري شاهد آن 
هستيم، اين است كه همه به دليل ارادتشان به رهبري با يك 
عكس العمل احساسي در برابر فرمايشات ايشان رفتار مي كنند 
در حالي كه بيشتر همايش ها و تجليل هايي كه انجام مي شود 
در واقع تكرار همان دستور است اما خود را مخاطب اجراي اين 
دس��تور نمي دانند تا بخواهند س��اختار و بودجه و برنامه هاي 
لازم را براي اين موضوع تدوين كنند. بنابراين لازم است تا قوه 
مقننه اين فرمايشات را به طور مقتضي به قانون تبديل كند و 
در ساختارهاي موجود دستگاه هايي كه مي توانند، براي اجراي 

اين مطالبات وارد عمل شوند.
 اگر هم نياز به ساختار جديدي است اين ساختارها ايجاد شود. 
ما اين روند را در قبال هر پيشنهاد جديد داريم كه گاهي نياز به 
تصويب قانون،  گاهي نياز به ترميم قانون و گاهي نياز به ايجاد 
يا اصلاح ساختار دارد. البته با توجه به نوع فراميني كه رهبري 

مي فرمايند بايد راهكارهاي متناسب ارائه و اجرايي شود. 
همانطور كه اشاره داشتيد مردم ما براي رسيدن 
به سبك زندگي اسلامي انقلاب كردند اما امروز 
از اين س�بك فاصله گرفته اند و ما با چالش هايي 
همچ�ون تجمل گرايي و مصرف زدگ�ي در جامعه 
مواجهيم، به باور ش�ما آيا مي توان اي�ن تغيير را 
تحميل غرب ب�راي تبدي�ل جامعه ما ب�ه جامعه 
سياس�ت هاي  راس�تاي  در  و  گ�را  مص�رف 

نئوليبراليسمي آنها ارزيابي كرد؟
من سهم عامل خارجي را زياد نمي بينم! نه اينكه بگويم سهمي 
ندارد چرا سهم دارد اما مردم ما اثبات كرده اند جايي كه بصير 
و بيدار بوده  كارهايي را انجام داده اند كه همه دنيا با آن مخالف 
بوده اند؛  مثل انقلاب، مثل 8 سال دفاع مقدس. من فكر مي كنم 
در اين جنبه خاص بيش��تر دس��تگاه هاي فرهنگي ما مشكل 
دارند. در حال حاضر صدا و سيما جز حجم انبوهي از فيلم ها و 

سريال هاي خارجي چه چيز را به جامعه ما ارائه مي دهد؟ 
براي ك��ودكان ني��ز همين ط��ور اس��ت و حج��م انبوهي از 
انيميش��ن هاي خارجي به نمايش در مي آيد. م��ا به كودكان 
خود مباني اسلامي را آموزش مي دهيم اما در يك انيميشن يا 
فيلم خارجي به نمايش درآمده از رسانه ملي درست عكس اين 
مطلب به كودك القا مي شود يا دستگاه هاي فرهنگي ما هنوز 
نتوانسته اند نظريه فرهنگي جمهوري اسلامي را ارائه بدهند. 
همچنانكه با وجود تأكيد مقام معظم رهبري هنوز استراتژي 
فرهنگي ارائه نشده است. من فكر مي كنم دستگاه هاي متولي 
اين مسائل بايد دس��ت به كار شوند و اشكالات خودرا برطرف 
كنند چون مردم سبك زندگي و تفكراتشان را از آنها مي گيرند 
و وقتي اين دس��تگاه ها خودشان سردرگم باش��ند مردم هم 

سر در گم مي شوند. 
پس شما عامل بيروني را چندان 

مؤثر نمي دانيد؟
به نظر من ما آنقدر غني هستيم كه با عنايت به قرآن كريم و 
مكتب اهل بيت اگر به مردم اطلاعات و آگاهي لازم را بدهيم 
آنان را واكسينه كرده ايم و عامل بيروني تأثير ي نخواهد داشت. 
به طور نمونه همه اتفاق نظر دارند كه بد اخلاقي در جامعه رواج 
پيدا كرده اما دستگاه هاي تبليغاتي و رسانه هاي ما چقدر روي 
مسائل اخلاقي كار مي كنند؟ در رسانه ملي ما مسائل اخلاقي 
و مسائل اعتقادي تقريباً تعطيل است. با يك راديو معارف و يك 
شبكه معارف با برنامه هاي كليشه اي و براي افراد خاص طبيعي 

است كه نمي توان جامعه را اصلاح كرد. 

خداوند در قرآن كريم مي فرمايد 
»ان الله لا يغير ما بقوم حتي يغيرو 
ما بانفسهم« يعني سرنوشت ما تغيير 
نمي كند مگر اينكه خود ما محتواي 
باطني مان را تغيير دهيم. وقتي در 
جامعه اي انگيزه ها و انديشه ها تغيير 
كند، سبك زندگي هم تغيير مي كند 
چون زندگي حركت است و جريان 
دارد، اين جريان ممكن است با آسيب ها 
چنانكه  شود  مواجه  تهديداتي  و 
نقاط قوت و فرصت هايي هم دارد
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آقاي دكتر! محور بحث ما درباره فلسفه زندگي، 
سبك زندگي و ارتباط علم و فلسفه علم با سبك 
زندگي است. در اين چهار س�رفصل چند سؤال از 
حضورتان دارم. اولين سؤال اين است كه بسياري 
علم و پيشرفت هاي علمي عموماً وارداتي را مقصر 
اصلي تغيير غلط سبك زندگي مي دانند. آيا اين نظر 

درست است؟ 
علم امروز مبتني بر يك فلس��فه زير بنايي اس��ت. اين فلسفه 
زيربنايي كه همراه با علم است مي گويد علم در چه راهي به كار 

برود، چه چيزهايي براي عالم اهميت داشته باشد. از طرفي چون 
علم امروز تا حدودي مبتني اس��ت بر فراهم كردن ابزار زندگي 
راحت تر و وسايلي كه به بشر امكانات بيشتر بدهد، از اين جهت 
روي زندگي عالم هم اثر گذاشته و مسئله درآمد و شهرت برايش 
مهم شده است. در حالي كه علماي قبلي اينطور نبودند. يعني 
برايشان فهم طبيعت و جهان به عنوان دريچه اي براي فهم آثار 
خلقت خداوند مهم بود و تمام علوم اعم از علوم ديني، رياضي، 
طبيعي و پزش��كي از اين جهت مهم بود كه بع��دي از جهان را 
از طريق آن درك مي كردند. در دوران ما يعني در 100 س��ال 

اخير هم براي عده اي امثال انيش��تين همي��ن مطرح بوده كه 
بتوانند جهان را بفهمند. براي عده اي هم علم از جنبه س��اخت 
ابزار كاربردي براي بشر مهم است. برداشت دانشمنداني نظير 
نيوتن هم مطالعه آثار صنع الهي بود. گروه ديگري هم هستند 
كه از مطالعه علم دنبال فهم ذات طبيعتند و ارتباط آن با خدا و 
آفرينش را دنبال نمي كنند. ولي به طور عمده امروزه علم دست 
قدرتمداران است و آنها علم را براي كسب ثروت و قدرت به كار 
مي گيرند. تعداد زيادي هم هس��تند كه به خاطر دستيابي به 
نتايج زودرس و كوتاه برد و نتايج معمولي سراغ علم مي روند. حالا 
ثروت، قدرت يا امكانات بيشتر يا شهرت بيشتر، هر كدام از اين 
اهداف، روي سبك زندگي اثر مي گذارد. يعني كسي كه علم را به 
خاطر خود علم مي خواهد يك نوع زندگي و تصميم گيري دارد و 
يك نوع اقدام مي كند، آن كه علم را براي منافعش مي خواهد از 
طريق ديگري اقدام مي كند. اين است كه علم روي زندگي بشر 
تأثير گذاشته و اين به خاطر جهان بيني حاكم بر علم است كه 

ماده گرايانه و اين جهاني نگر بوده است. 
پس به نظر ش�ما يك�ي از راه هاي تغيير س�بك 

زندگي تغيير جهان بيني است؟
جهان بيني نقش اساس��ي دارد. علم از نگاه دانشمنداني نظير 
ابن س��ينا، بيروني و خواجه نصير بس��يار مقدس بوده است. از 
نظر نيوتن و كپلر و مكسول هم همينطور بوده است. ولي الان 
علم آم��وزي دو بع��د دارد. بعضي ها براي فهم خ��ود طبيعت و 
تعدادي براي كس��ب قدرت و ثروت علم مي آموزند و اين روي 

زندگي ها هم اثر گذاشته است. 
فلسفه زندگي چيست؟

بس��تگي به اين دارد كه از ديد چه كس��ي به آن نگاه 
كنيم. از ديد يك فرد مذهبي، بش��ر براي اين خلق شده كه به 
خداوند نزديك ش��ود و تا حد ممكن به صفات الهي تشبه پيدا 
كند. برخي راحت زندگي كردن و لذت جوي��ي از آن را مدنظر 
دارند؛ بنابراين در فراهم كردن تجملات زندگي مي كوش��ند. 
هر نوع ماشين، تلفن يا وسيله جديدي كه به بازار مي آيد، براي 
خودشان فراهم مي كنند. فلسفه زندگي اين دسته و جهان بيني 
حاكم بر آن فقط چيزهاي اين جهان��ي و موقت را مي خواهد؛ 
چون عقبه اي براي زندگي نمي بينند. يك وقت كسي عقبه اي 
براي زندگي اش مي بيند، بنابراين مي خواهد هم در اين دنيا و 
هم در عقبي سعادتمند باشد. ولي كس��ي كه فقط به اين دنيا 
دل بسته مايل اس��ت هر چه مي تواند از مواهب زندگي در اين 
دنيا بهره مند شود؛ يعني جهان بيني است كه مي گويد فلسفه 

زندگي افراد چيست. 
چطور مي توان اين دو را با هم تطبيق داد و تلفيقي 

ايجاد كرد تا تعادلي از آنها به دست بيايد؟
اين مسئله به چند مؤلفه وابسته است. اينكه افراد تحصيلكرده 
هستند يا نيس��تند، مذهبي اند يا خير و در چه محيطي بزرگ 
شده اند. ولي اگر قرار است انسان ها از نو ساخته شوند و تعيين 
كنيم كه چطور بايد باش��ند، اول بايد بفهمن��د كه اصلًا جهان 
چيست؟ و خودش��ان در اين جهان چه كاره اند. به قول مولوي 
بفهمند از كجا آمده اند، آمدنشان بهر چه بوده و به كجا مي روند. 
اينها مستلزم مطالعات ديني است و در اين راه علم اگر به طور 
مناسب آموخته ش��ود، كمك مي كند. از ميان علوم نيز فلسفه 

براي شكل دادن به طرز فكر افراد مؤثر است. 
چطور علم مي تواند س�بك زندگي را به س�مت 

الگوهاي بومي و ديني نزديك كند؟
راهش اين اس��ت كه جهان بيني حاكم بر علم، ديني باشد. اين 
مس��ئله تكليف دين، علم و زندگي عالم را روشن مي كند. يك 
وقت اس��ت دين را منحصر به فقه و اصول و عبادات مي بينيد. 
يعني دين را از فعاليت علمي جدا مي كنيد. من با اين ديد نگاه 
نمي كنم. معتقدم كه دين تمام ابعاد زندگي را شامل مي شود؛ 
اعم از علم، علم  جويي، احكام الهي و عبادات، منتها هر كدام به 
طريق خودش. ش��ما هر كدام از عبادات نماز، روزه و حج را به 
طريق خاص بجا مي آوريد. جست وجوي علم و كسب آن هم بايد 
به طريق خاص باشد. اگر علوم انساني است از طريق خواندن و 

 سبك مان غربي است 
با نشان كمي از اسلام!

زندگيايرانيانونشانههايغربيواسلاميآندرگفتوگوبا
دكترمهديگلشني،عضوشورايعاليانقلابفرهنگي
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نفيسه ابراهيم زاده انتظام
دانشمندان ما بايد مسائل جامعه را درك كنند و به دنبال پاسخي براي آنها باشند. از طرفي مسائل جامعه 
بايد به دانشمندان عرضه شوند تا بهترين پاسخ را بيابند. مسئله امروز جامعه ما سبك زندگي است كه بر 
اقتصاد، فرهنگ، سياست و حتي استراتژي هاي بين المللي ما تأثير دارد. مهدي گلشني، رئيس و بنيانگذار 
گروه فلسفه علم دانش�گاه صنعتي ش�ريف و عضو هيئت علمي اين دانشگاه و همچنين عضو ش�وراي عالي انقلاب 
فرهنگي، سال هاست كه به تدريس و تأليف در حوزه هاي مختلف علمي مشغول است. در سوابق علمي گلشني   جايزه 
علم و دين تمپلتون اس�ت و پس از آن به مدت سه سال داوري اين جايزه را به عهده داش�ته است. جايزه تمپلتون از 
بزرگ ترين جايزه هاي جهاني به لحاظ مبلغ است و به فردي كه فعاليت چش�مگير و مؤثر در زمينه علم و دين داشته 
باشد،  اهدا مي شود. از آثار دكتر گلشني مي توان به كتاب »قرآن و علوم طبيعت« اشاره كرد كه تا كنون به زبان هايي 
چون انگليسي، عربي، تايلندي، آلبانيايي،  اندونزيايي و آلماني  ترجمه شده است. عربي آن اخيراً در مصر به چاپ رسيده 
است؛ اندونزيايي آن بيش از 12 چاپ داشته و انگليسي آن در نيويورك چاپ شده است و توسط انجمن بين المللي علم 
و دين مستقر در دانشگاه كمبريج انگليس جزو كتب مرجع در زمينه علم و دين انتخاب شد كه به 150 كتابخانه مهم 
جهان اهدا شود. با او به عنوان يكي از ظرفيت هاي فكري و علمي كشور به گفت و گو نشسته ايم تا در حد بضاعت يك 

جلسه يك ساعته از مباني سبك زندگي بگوييم و او با زبان علمي پاسخ دهد.

بايد ديد چرا تا اين اندازه به واردات وابسته ايم. چه جوري است كه دانشمند 
ما مي رود خارج، نوآوري دارد ولي اينجا كه هست فقط مشق نويس است و 

سرمشق نويسي در كار نيست
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آموختن، اگر علوم تجربي است از مسير تجربه و نظريه پردازي. 
اگر زمينه اي كه براي علم به كار مي رود با زمينه اي كه براي دين 
به كار مي رود يكي باش��د همه كارهايي كه در متن دين و علم 
مي شود يك پشتوانه خواهند داشت. ولي اگر براي كارهاي علمي 
يك جهان بيني و براي كارهاي ديني جهان بيني ديگري داشته 
باشيم، ممكن است اين دو با هم نخوانند. يعني ممكن است دين 
و دانش يك نفر در مورد يك موضوع خاص دو مسئله متفاوت 
را به او بياموزند. مثلًا در علمش ياد بگيرد كه جهان هدف ندارد، 
در حالي ك��ه در دينش خوانده كه هي��چ كاري در جهان عبث 
نيست؛ اين دو با هم منافات دارند. ولي اگر بر كل عقايد و ذهنيت 
شخص يك جهان بيني حاكم باشد، آنوقت هيچ اصطكاكي به 
وجود نخواهد آمد. به اين معنا كه كلي ترين احكامي كه از دين 
برمي خيزند بر ذهن ش��خص حاكم باش��ند. اين شامل وجود 
خداوند، هدف��داري عالم، حاكم بودن اخلاقي��ات و ارزش هاي 
اخلاقي و وجود عالم غيب مي شود. اگر اينها را قبول داشته باشد 
هم علم را مي توان��د دنبال كند و هم كاره��اي ديني اش را بجا 
بياورد. علاوه بر اينكه بالا رفتن دانش وي به ارتقاي دينداري اش 

مي انجامد. 
آقاي دكتر! فلسفه علم چگونه مي تواند در تغيير 
سبك زندگي و تغيير عادت هاي غلطي كه ما را به 

اينجا رسانده اند كمك كند؟
فلسفه علم مي تواند برداش��ت هاي غلطي كه از علم مي شود را 
تصحيح كند. علم علاوه بر خصوصيات خوبي كه دارد و اطلاعات 
جهان، چگونگي اس��تفاده از امكانات موجود در آن و نيرو هاي 
طبيعت را در اختيار قرار مي ده��د، محدوديت هايي نيز دارد. 
اولاً علم نمي تواند همه چيز را به م��ا بگويد. چون اطلاعاتي كه 
از جاهاي مختلف جهان مي رس��د تدريجي و محدود اس��ت و 
ما همه چيز را نمي دانيم. در حال حاض��ر فقط 5 درصد از ماده 
عالم را مي شناس��يم. اينكه محدوديت هاي علم، راه درك آن، 
خصوصياتش و انتظارات صحيح از آن را بشناسيم بسيار مهم 
است و به اصلاح طرز فكر افراد و دانشمندان كمك مي كند كه در 

نهايت طرز فكرشان روي سبك زندگي آنها اثر مي گذارد. 
جنابعالي عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي هم 
هستيد. اين شورا در جهت تغيير سبك زندگي 
فعاليت هايي را آغاز كرده و كميسيوني در اين رابطه 
تشكيل داده است. برنامه ها و طرح هايي هم مطرح 
شده است آيا خروجي شوراي عالي انقلاب فرهنگي 

بر پايه هاي علم استوار است؟
اميدوارم موفق باش��ند؛ ولي فكر نمي كنم روشي كه الان طي 
مي شود تأثير عميقي بگذارد. پرداختن به اين مسائل، ظرافت 
فرهنگي خاصي دارد كه در نظر گرفتن آن مي تواند تأثير عميق 
بگذارد. فهم عميق و درك درست از مسائل مي تواند روي زندگي 
افراد اثرگذار باشد؛ دس��ت از كارهايي برمي دارند؛ مخارجي را 
نمي كنند؛ چيزهايي را طلب نمي كنند، يا طالب چيزهاي ديگري 
مي شوند. اين بايد روي ذهنشان اثر بگذارد. ذهن و جهان بيني 

افراد اگر اصلاح شود سبك زندگي شان هم اصلاح مي شود. 
آقاي دكتر! بعضي ها نسل شما را در تغيير سبك 
زندگي به شيوه كنوني مؤثر مي دانند؛ نسلي كه 

تحصيلاتش را در خارج از كشور گذراند و چون آنجا 
تبديل شده بود به مهد علم، تأثير زيادي از فرهنگ 
و ادبيات و نوع زندگي غرب پذيرفته اند. شما اين را 

قبول داريد؟
بله، قبول دارم. شرايط غرب آن موقع با الان فرق داشت. در آن 
زمان در غرب مكتب پوزيتيويسم، حس گرايي و تجربه گرايي 
حاكم بود و اين افراد اگر با آن تفكر بزرگ شده اند، مقصر نيستند، 
البته من چون قبلًا فلسفه خوانده بودم از همان اول خطم را جدا 
كردم، يعني مي دانستم چه كار مي كنم و حتي زماني كه رفتم 
امريكا مي دانستم از زندگي چه مي خواهم، اما الان مكتب حاكم 
بر مجامع علمي غرب تغيير كرده و خيلي متفاوت و بازتر شده 
است. علتش هم اين است كه آنها دائماً خودشان را نقد مي كنند، 
بنابراين متوجه كمبودها و محدوديت هاي فكري شان شده اند. 
در حالي كه در جامعه ما اينطور نيس��ت و تضارب آرا در سطح 
دانشجويي، استادي و حوزوي بس��يار ضعيف است و آنقدر كه 

بايد باشد، نيست. 
آيا ارتباط حوزه و دانشگاه مي تواند اين اشكال را 

اصلاح كند؟
ارتباط يا وحدت حوزه و دانش��گاه به س��بك فعل��ي به نتيجه 
نمي رسد. حوزويان بايد مقداري جاذبه شان را براي دانشگاهيان 
زياد كنند. خيلي وقت ها متأسفانه آنها مدل برخوردشان اين بوده 
كه حرف آخر را ما مي زنيم. در حالي كه برخورد در حوزه علم، 
ظرافت مي طلبد و بايد مبتني بر بده بستان باشد تا اثرگذار شود. 
اساتيدي مثل مرحوم آيت الله مطهري يا علامه جعفري اينطور 
نبودند. وقتي با ايشان استدلال مي كرديم، اگر لازم بود نظرشان 
را هم تغيير مي دادند. مرحوم آي��ت الله مطهري از حوزه آمدند 

دانشكده الهيات و ترديدي نيست كه بسيار اثرگذار بودند. 
اين تعداد انديشمند و دانشمندي كه در كشور ما 
وجود دارند، جرم مينيممي كه فرموديد تشكيل 

نمي دهند؟
در حال حاضر دانشمندان و علماي خيلي خوبي در كشور داريم 

كه به نظر من انرژي شان در راه غلط صرف مي شود، در حالي كه 
بايد دنبال نوآوري و رفع نيازهاي كشور باشند اما بيشتر دنبال 
مقاله نويسي اند. مقاله نويسي خوب است و نشان مي دهد فرد در 
حال فعاليت است، ولي اين فعاليت ها خيلي كمتر از ظرفيتي 
است كه آقايان علما دارند. از طرفي عجله دوستان براي رسيدن 
به شهرت، مانع از اين شده كه كارهاي عميق و درازمدت بكنند. 
به اعتباري جرم مينيممي را داريم، ولي متأسفانه ظرفيت واقعي 

خود را به كار نمي گيرد. 
اين افراد در حال تربيت شاگرد هستند. شاگردان 
اينها هم اگر سطحي تربيت شوند، در ادامه اين 

روال غلط مؤثر است؟
بله، امروز نتايج اين روال غلط را كه متأس��فانه ادامه هم دارد، 
مي بينيم. تغييرات بايد اساسي باش��ند و اين مستلزم برخورد 
عميق تر مراكز متصدي نظير وزارت علوم و شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي است. برخورد فعلي عميق نيست. 
خ�ب ش�وراي عال�ي انق�لاب فرهنگ�ي از 

انديشمنداني مثل شما تشكيل شده؟
ظرفيت واقعي اين ش��ورا هم به كار گرفته نمي ش��ود. ظرفيت 

واقعي اين شورا خيلي زياد است كه به هدر مي رود. 
در چه حوزه هايي بايد از آن استفاده شود؟

ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي خود را وارد مس��ائلي 
مي كند كه به نظر بنده اولويت ندارن��د. در حالي كه بايد ببيند 
مشكلات اساسي محيط ما چيست؟ ولي هيچ وقت نيامده اين 

كار را بكند. 
مثل؟

اينكه چرا تا اين اندازه به واردات وابسته ايم و علممان 
آنقدر كه بايد براي رف��ع نيازهايمان مفيد واقع نمي ش��ود، يا 
اينكه چرا در حدي كه بايد نوآوري نداريم. چه جوري است كه 
دانشمند ما مي رود خارج، نوآوري دارد ولي اينجا كه هست فقط 

مشق نويس است و سرمشق نويسي در كار نيست. 
پاسخ اينها در كشور پيدا نشده است؟

كسي دنبال پاسخش��ان نبوده، بايد دنبال پاسخ اينها 
باشند. مي گويد: آب كم جو، تشنگي آور به دست/ تا بجوشد آبت 
از بالا و پست. به نظر من سؤالاتي اساسي تر از آنچه شورا با آنها 
درگير است، وجود دارند و مشكلات موجود اساسي تر از آن است 

كه بشود در زمان كوتاهي راه حل براي آنها يافت. 
در غرب هم مكتب�ي به ن�ام LIFESTYLE يا 
سبك زندگي ايجاد شده كه براي آن برنامه ريزي 
مي شود. به نظر شما برنامه ريزان ما هم توجهشان 

الگو برداري از آن است؟
نه، اين درست نيست. سبك زندگي در غرب يك مكتب فلسفي 
مبتني بر جهان بيني حاكم در آنجاست. منتها دانشمند غربي 
يك حساب است، حكومت ها حساب ديگري اند و حاكميت با 
حكومت هاس��ت. خيلي وقت ها فعاليت هاي دانشمندان تحت 
تأثير حكومت هاس��ت. بنابراين ايده آل هاي خودشان نيست. 
شايد ايده آل يك دانشمند اين باشد كه كشفيات علمي بكند، 
ولي حكومت ها مي خواهند اين كشفيات علمي را در راه تسخير 
فلان جا يا ساخت فلان وسيله به كار ببرند. در غرب هم اشكالات 
اساسي هست. مثلًا وقت دانشمندان صرف پرداختن مسائلي 
مي شود كه نه تنها اولويت ندارند، بلكه بعضي وقت ها حتي مضر 
هم هستند. من اين شكايت را در غرب شنيدم. دانشمندان آنجا 
در تلاشند فلسفه علم را تغيير دهند براي اينكه نتيجه علم اينقدر 
مخرب نباشد. ساخت تجهيزات و فناوري مخرب و نابودكننده 
سوءاستفاده از علم است. منتها فرق آنجا با اينجا اين است كه 
آنجا عده اي از افراد تراز اول دائم��اً تذكر مي دهند و اميد اينكه 
روزي تغيير كنند هس��ت؛ منتها بايد سرشان به سنگي بخورد 

تا تغيير كنند. 
پس سبك زندگي در كشور ما هم كه تأكيد داريم 
ايراني و اس�لامي باش�د بايد بر پايه يك مكتب 

فلسفي استوار شود؟
بله، علاوه بر اين بايد بر اساس يك جهان بيني اسلامي بنا شود. 

در حال حاضر دانشمندان و علماي خيلي 
خوبي در كشور داريم كه به نظر من 
انرژي شان در راه غلط صرف مي شود، 
در حالي كه بايد دنبال نوآوري و رفع 
نيازهاي كشور باشند اما بيشتر دنبال 
خوب  مقاله نويسي  مقاله نويسي اند. 
حال  در  فرد  مي دهد  نشان  و  است 
فعاليت است، ولي اين فعاليت ها خيلي 
كمتر از ظرفيتي است كه آقايان علما 
دارند. از طرفي عجله دوستان براي 
رسيدن به شهرت، مانع از اين شده 
كه كارهاي عميق و درازمدت بكنند

علم دست قدرتمداران است و آنها 
علم را براي كسب ثروت و قدرت 
به كار مي گيرند. تعداد زيادي هم 
هستند كه به خاطر دستيابي به نتايج 
زودرس و كوتاه برد و نتايج معمولي 
سراغ علم مي روند. حالا ثروت، 
قدرت يا امكانات بيشتر يا شهرت 
بيشتر، هر كدام از اين اهداف، 
روي سبك زندگي اثر مي گذارد
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ولي در حال حاضر سبك زندگي ما بيشتر غربي است تا شرقي و 
از اسلام هم نشان كمي دارد. 

مصاديقي ذكر كنيد كه سبك زندگي ما كجاها 
گرته برداري مس�تقيم از غرب اس�ت و در چه 
جاهايي ج�اي خال�ي آموزه ه�اي اس�لامي ديده 

مي شود؟
اين تجملات با اس��لام همخواني ندارد. امروز بسيار تجملاتي 
هستيم. مي بينيد طرف يك ماشين يا موبايل دارد، اما به محض 
اينكه مي بيند يكي موبايل يا ماشين گران تر دارد، به آن تمايل 
پيدا مي كند. اين روحيه درجه دارد و در س��طوح مختلف اين 
تجملات هست. شما در زندگي انگليس��ي چنين تجملاتي را 

نمي بينيد. همه  آن بر مبناي زندگي صرفه جويانه است. 
خب زندگي انگليسي به عنوان يكي از الگوهاي 
زندگي غرب�ي در جوام�ع رو به توس�عه مطرح 

است.
غربي ها بعضي از تجملاتي را كه م��ا داريم ندارند. رئيس مركز 
علم و الهي��ات بركلي با افتخار مي گفت، 27 س��ال اس��ت اين 
ماشين را دارم. كسر شأنش هم نبود. در حالي كه با آن درآمدش 
مي توانست صدها ماش��ين بهتر از آن را بخرد. ولي برايش مهم 
نبود. ماش��ين را به عنوان وس��يله اي مي داند كه برود و بيايد و 

خانواده اش را ببرد. در حالي كه در زندگي ما داشتن اين وسايل 
به عنوان امتياز و وسيله فخرفروشي هستند. اين بريز و بپاش ها 
در غرب نيست. تفريحاتي مثل سريال ها كه سرگرم كننده هاي 
محيط ما هستند، اخلاق نمي آورند و آموزش نمي دهند و ما به 
اين دست سرگرمي ها بيشتر از آنها دچار هستيم. ولي نظمي كه 
آنجا هست در محيط ما نيست. بسياري از جلسات مهمي كه در 
كشور ما برگزار مي شوند را در نظر بگيريد. حداقل با نيم ساعت 
تأخير آغاز مي شوند. امكان ندارد در غرب چنين چيزي ببينيد. 
سر وقت جلسات شروع مي شوند. برنامه ريزي آنجا اصلًا اينطور 
نيست كه سميناري را به فاصله يك ماه ترتيب دهند. يك تا دو 
سال برنامه ريزي مي كنند بعد سميناري تشكيل مي دهند كه 
محصول تازه اي داشته باشد. براي كنگره امام علي)ع( از يكي از 
علماي پاكستاني كه مترجم نهج البلاغه است خواستيم راجع به 
امام علي)ع( يك مقاله بدهد. گفت حداقل شش ماه زمان لازم 
دارم تا يك مطلب تازه بنويس��م. در حالي كه ما كنگره اي را در 
عرض يك ماه برنامه ريزي و برگزار مي كنيم. اين نه با نظمي كه 
اميرالمؤمنين )ع( مي فرمايد همخواني دارد و نه با نظمي كه در 

غرب حاكم است. 
اين برداش�ت غلط از س�بك زندگ�ي غربي آيا 
سوغات افرادي است كه به غرب سفر كرده اند يا 

مهندسي شده به جامعه ما تحميل شده است؟

هم آنها آورده اند و هم مهندس��ي شده وارد شده است. غربي ها 
چيزهايي را از طريق كانال هاي مخابراتي ش��ان به ما تحميل 
مي كنند كه خودش��ان قبول ندارند. آنها م��دام غذاي آماده به 
محيط  ما تزريق مي كنند. آدم هايشان را هم در محيط ما دارند. 
آدم هايشان را بزرگ مي كنند و مردم هم فكر مي كنند اينها هر 

كاري كنند درست است. 
اين افراد در چه قشري هستند؟

در تمام اقشار. 
چط�ور م�ا مي تواني�م هم مهندس�ي ش�ده و 
هم گزينش�ي از مي�ان ع�ادات و آداب غ�رب 

پارامترهاي مثبت شان را برداريم؟ 
صدا و س��يما باي��د برنامه ريزي كن��د و خيل��ي از انحرافات و 
ناهنجاري هاي جامعه را نشان دهد. مثلًا در مورد رعايت اصول 
و قواعد ترافيكي، مردم بايد رفتار غلط خود و اثرات و لطماتي كه 
به جامعه مي زنند را ببينند و بشناسند. كار تلويزيون اين است. 
اينكه امام )ره( مي فرمودند تلويزيون يك دانش��گاه است نكته 
خيلي مهمي است. به ندرت مي بينيم تلويزيون در مقام اصلاح 
اين ناهنجاري ها باشد. شما به كشورهاي همسايه سفر كنيد كه 
به مراتب از نظر علمي از ما عقب ترند و ترافيكشان را با ترافيك 
ايران مقايسه كنيد. در آن كشورها تخلف ترافيكي خيلي كمتر 

است. اوايل انقلاب كه من به الجزاير سفر كردم، ترافيك خيلي 
مرتبي داشت. راننده سفارت ايران در الجزاير در آن زمان قوانين 
ترافيكي را مراعات نمي كرد. گفتم چرا مراعات نمي كني، گفت 
اگر ما را جريمه كنند، چون سياس��ي هستيم مجبور نيستيم 
جريمه را بپردازي��م. بنابراين تخلف مي كرد. اس��تدلال را نگاه 
كنيد چقدر سست است. بايد برنامه هايي ساخته شوند كه قبح 
اين كارها به مردم نشان داده شود. بستن كمربند را قدري سفت 

گرفتند مؤثر بود. اين فرهنگ ها بايد به محيط تزريق شوند. 
از سوي مسئولان يا از سوي دانشمندان؟

هر دو بايد احساس مسئوليت كنند. انديشمندان بايد 
بنويسند و بروند و بگويند و پيشنهاد بدهند؛ مسئولان هم بايد 
استقبال كنند. همانقدر كه وقتشان صرف ساختن اين سريال ها 
مي شود بايد براي برنامه ريزي در اين چيزها هم وقت بگذارند. 
اساتيد، دانشگاهيان و افراد تحصيلكرده و اهل معرفت بايد مدام 

تذكر دهند. تذكر مكرر تأثيرگذار خواهد بود. 
برخ�ي مي خواهند س�بك زندگ�ي را در جامعه با 
بازگشت به سبك زندگي در گذشته اصلاح كنند. 

آيا اين شيوه درست است؟
من اين را قبول ندارم. مطالعه در تاريخ نشان مي دهد كه بعضي از 
ناهنجاري ها قبلاً هم بوده و الگوي زندگي گذشته ما الزاماً الگوي 

مناسبي براي زندگي آينده مان نيست. 

بسياري از آس�يب ها نوپديد و حاصل زندگي با 
فناوري هاي جديد هستند. اين مسئله تا چه حد 

بر سبك زندگي ما تأثير گذاشته اند؟
اين فناوري هاي جديد را غربي ها هم دارند. چرا اين آس��يب ها 

را آنها ندارند. 
مي شود خودتان پاسخ اين سؤال را بدهيد؟

براي اينكه غربي ه��ا معتقد به نظم هس��تند. معتقد 
به علاج كردن قضيه هس��تند. من داس��تاني برايتان مي گويم 
بلافاصله جواب سؤالتان داده مي شود. در يكي از سال هايي كه 
در امريكا درس مي خواندم از بركلي به لس آنجلس سفر كردم. به 
لس آنجلس كه رسيدم از چشمانمان آب مي آمد. علت را پرسيدم 
گفتند به خاطر آلودگي هواست. دوسال بعد رفتم هيچ خبري از 
اين قضيه نبود. چرا؟ براي اينكه دولت خودش را موظف دانسته 
كه اين مس��ئله را حل كند. شما الان در كش��ور ما اقدامي كه 

محسوس باشد و همه بدانند براي رفع آلودگي هوا مي بينيد؟ 
از ميان مكاتب فلسفه ايراني – اسلامي كدام يكي 
مي تواند پايه ايجاد سبك زندگي ايراني اسلامي 

باشد؟
وجوه مش��ترك اين مكاتب خيلي زياد است. ش��ما فلاسفه را 
بگيريد از فارابي ش��روع كنيد و بياييد تا برس��يد به ملا صدرا و 
س��بزواري و علامه طباطبايي و برسيد به زمان ما. خصوصيات 
فلس��في كه به سبك زندگي مربوط مي ش��وند وجوه مشترك 
زيادي دارند. در اغلب اين مكاتب، علم ب��راي علم و ضمناً علم 
براي معرفت به جه��ان و خداوند مطرح ب��وده؛ الان علم به آن 

صورت مطرح نيست. 
اگر بخواهيم علم را براي علم محصور كنيم آيا از 

فناوري و توليد عقب نمي مانيم؟
خير عقب نمي مانيم. فناوري هم در جهت رفع نيازهاي مشروع 
لازم است. براي اينكه جامعه نيازمند حتي نمي تواند كار علمي 
بكند. اقتضائات زمان ما غير از اقتضائات 30 س��ال پيش است. 
الان نمي توانيم بدون كامپيوتر زندگي كنيم. اين جزو فناوري 
دانش بنيان حساب مي شود. اما نبايد صرفاً به علم با ديد فناوري 
نگاه كرد. درست است كه نتيجه فناورانه دارد كه محصول علم 
است ولي اين به عنوان يك ابزار علمي حساب مي شود. اينقدر 
كه از كامپيوتر براي كار علمي استفاده مي شود كمتر براي كار 
ديگري استفاده مي كنيم. منظورم از علم براي علم اين است كه 
لااقل علم براي فهميدن جهان تقدسي داشته باشد. ممكن است 
كسي يك مرتبه بالاتر برود و بگويد جهان را مي خواهم بفهمم 
براي اينكه مي خواهم آثار خداوند را بفهمم. كس��ي بگويد من 
مي خواهم جهان را بفهمم. يك��ي بگويد مي خواهم از نيروهاي 
موجود در اين جهان، در جهت رفاه و استفاده مشروع انسان ها 
بهره برداري كنم. تمام اينها از اهداف علم آموزي و خيلي خوب 

است و نبايد روي اين محدوديتي باشد. 
شما حدود 60 سال است كه علم آموزي مي كنيد. 
هم شاگرد تربيت كرده و مي كنيد و هم مكاتب 
مختلف علمي را مطالعه كرده ايد. خودتان از علم به 

ويژه فيزيك و فلسفه چه دستاوردي داشتيد؟
هيچ وقت به انتهاي علم و به فهم كامل جهان نمي رسيم و به قول 
نيوتن همه ما آدم هايي هستيم كه مي رويم كنار دريا و چند شن 
برمي داريم اضافه بر شن هايي كه قبلي ها برداشته اند. فكر مي كنم 
كه تركيبي از اين دو رضايت شخصي به من داده است كه تمامي هم 

ندارد. يك بار ديگر هم به دنيا بيايم دلم مي خواهد ادامه بدهم.
آرزوي شما در حوزه علم چيست؟

اولاً علم در راه هاي مشروع براي بشريت به كار برود و از 
آن سوءاستفاده نشود. در مورد علم در داخل كشور هم دو انتظار 
دارم كه دائماً در مصاحبه ها و در جلسات مختلف مي گويم آن هم 
اينكه كشور ما با اين ظرفيت عظيم بتواند بسياري از نيازهايش 
را خودش برطرف كند و تا جايي كه مي تواند خودكفا باش��د و 
نوآوري هم در علم داشته باشد تا جايي كه بگويند فلان ايراني 
سرنخ فلان قضيه بود. اين قبلًا بوده ولي حالا ديگر مفقود شده و 

بايد دوباره راه بيفتد. 
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زهرا چيذري 
پيام فضلي نژاد متولد سال 59 دانش آموخته 
رش�ته حقوق قضايي و مؤلف كتاب »سينما، 
سياست،  آزادي« در كارنامه خود همكاري با 
روزنامه هاي متعدد را دارد و پژوهش هاي زيادي را به انجام 
رسانده است. به اعتقاد اين روزنامه نگار مفهوم »سبك 
زندگي« را باي�د در ادامه گفتمان ايجاب�ي � انتقادي اي 
دانست كه رهبر انقلاب در قامت يك كارشناس حاذق در 
سپهر اجتماعي و منظومه فكري ما طرح كرده اند. نقطه 
آغازين گفتمان ايشان طرح مفهوم »تهاجم فرهنگي« در 
سال 1368 اس�ت كه با انتقادات ايش�ان به »ايدئولوژي 
سرمايه داري ليبرال« همراه بود و براي نمونه، تجمل گرايي 
يكي از تبعات سرمايه داري به شمار مي رود. او معتقد است 
كه تغييرات ناهنجار در سبك زندگي ما از دوران سازندگي 

شروع شده است. 

آقاي فضلي نژاد! مفهوم »سبك زندگي«  به عنوان 
يكي از عناصر س�ازنده »تمدن نوين اسلامي« از 
موضوعاتي اس�ت كه مقام معظم رهبري در مهرماه 
1391 طرح كردند. تعريف و تحليل ش�ما از چيستي 

»سبك زندگي« چيست؟
رهبر معظم انقلاب در سال 1385 در جمع دانشگاهيان سمنان 
به صورتبندي مفهوم »ناتوي فرهنگي« پرداختن��د و آن را در 
دل اس��تراتژي »جنگ نرم« غرب عليه انقلاب اسلامي تعريف 

كردند، اما رهبر معظم انقلاب به همين قدر بسنده نفرمودند و 
نقطه نزاع با غرب سكولار را در شهريور 1388 با نگاهي انتقادي 
به علوم انساني سكولار مشخص كردند و فرمودند »با شجاعت 
وارد نقد علوم انساني غرب شويد.« نقطه نزاع ما با غرب سكولار، 
يك نزاع معرفت شناختي است و مقام معظم رهبري در سه سال 
گذشته جد و جهد بسياري كردند تا اين گفتمان انقلابي براي 
احياي تمدن اسلامي پا بگيرد و اكنون مي بينيم محافل فكري و 
دانشگاهي ما به اين مفاهيم رويكرد تازه اي دارند، اما مفهوم سبك 
زندگي كه روز 23 مهرماه 1391 توسط رهبر معظم انقلاب در 
جمع جوانان خراسان ش��مالي مطرح شد، هم يك نقطه عطف 
تاريخي در فرآيند گفتمان سازي تمدن نوين اسلامي و هم يك 

زنگ خطر جدي است. 
مفهوم س��بك زندگي آنقدر تبعات و آثار مه��م و حياتي دارد 
كه اگر مس��خ ش��ود و س��بك زندگي ديني كمرن��گ گردد، 
تمام پيش��رفت هاي صنعت��ي، تكنولوژيك و علم��ي ما را به 
باد مي دهد و نگران��ي رهبر انقلاب هم در ط��رح اين بحث به 
چنين آس��يب پذيري اي بازمي گشت. ايشان هش��دار دادند 
 كه بعد از پيروزي انقلاب پيش��رفت ما در بسط سبك زندگي 
اسلامي � مشرقي اندك بوده است. اين زنگ خطري كه رهبري 
به صدا درآوردند، نش��ان از يك دغدغه عميق دارد كه بايد به 

آن پرداخت. 
به طور خلاصه تعريف »س�بك زندگي« در علوم 
انساني اسلامي چيست؟ آيا با تقابلي به نام »سبك 
زندگ�ي غربي« و »س�بك زندگي اس�لامي« مواجه 

هستيم؟
اين تقابل هست و ريشه هاي تاريخي و معرفتي درازمدتي را در دل 
خود دارد. از نقطه نظر علوم انساني اسلامي، سبك زندگي يكي 
از غني ترين مفاهيم، داراي طولاني ترين تاريخ پيدايش و متناظر 
با معناي »عقل معاش« است. ريشه ترمينولوژيك سبك زندگي 
به ادبيات عرب و لغت »السنه« مي رسد و از آن با عنوان »سنت 
زندگي« ياد مي شود. در تشيع، »سنت« به همين معنا يكي از 
چهار مرجع »استنباط حكم خدا« در كنار عقل، كتاب و اجماع 
است و سنت اصيل را نيز »س��نت نبوي« و »سيره رسول الله« 
مي دانيم كه به حيات طيبه مي رس��د. يعني، سبكي از زندگي 
كه خروجي آن در مسير تكامل الهي آدميان است و نقطه شروع 
آن در تفكر ديني مقارن با آغاز رسالت حضرت خاتم الانبياست. 
در برابر ريشه هاي عميق ديني � تاريخي سبك زندگي در علوم 
اسلامي، انگلس��تان در پايان قرن هفدهم ميلادي پس از واقعه 
موسوم به »انقلاب باش��كوه« و ايالات متحده امريكا نيز از سال 
1929. م مفهوم style life )سبك زندگي( را برمبناي فلسفه 

ماترياليستي )مادي گرا( مورد توجه و ترويج قرار داده اند. 
به ريش�ه هاي تاريخي مفهومstyle life )س�بك 
زندگي( در قرن هفدهم انگلستان و قرن بيستم در 
امريكا اشاره كرديد. اساس�اً تلقي متفكران غربي از 
»سبك زندگي« چيس�ت و چرا امريكايي ها اخيراً از 
پيوند دو مفه�وم »س�بك زندگي« و »ديپلماس�ي 

عمومي« سخن گفته اند؟ 
تولد مفهوم س��بك زندگ��ي در غرب به جهت دامن��ه دار بودن 
ارجاعات تاريخي آن البته موضوع گفت وگويي ديگري اس��ت، 
اما مقدمتاً عرض مي كنم كه ريشه هاي »مُد« و »تجمل گرايي« 
كه از مظاهر برجس��ته در تش��خيص س��بك زندگي شناخته 
 مي شوند به دوره پس از كودتاي ماسون ها در انگلستان در سال 
1688. م مي رس��د كه آن را »انقلاب باشكوه« ناميده اند؛ يعني 
325 سال پيش. در كتاب جديدم به نام »شاه كليد انگليسي« كه 
ان شاءالله سال آينده منتشر مي شود، رساله اي با عنوان »تئوري 
و عمل در فلسفه انگليسي« نوشته ام و درباره مبدأ سبك زندگي 
انگليسي بحث كرده ام. سه تاريخدان برجسته مانند »كلاريس 
سويشر«، »موريس اشلي« و »ويل دورانت« در آثار خود اين دوره 

زماني را كاويده اند. 
براي نمونه، سويشر در كتاب »انقلاب باشكوه« مي نويسد: »رونق 
و رفاه ناشي از انقلاب 1688. م توجه خاص به مُد را نيز به همراه 
آورد و به ثروتمندان فرصت مي داد تا ثروت خود را به سبك هاي 
جديدي به نمايش بگذارند.« البته تع��داد كمي از اين مورخان 
اش��اره كرده اند كه اين رفاه حاصل برده داري اشراف انگليس و 
نيز غارت معادن مشرق زمين توس��ط آنان بود. »ويل دورانت« 
اش��ارات كوتاهي به اين موضوع دارد و با روايت »سبك زندگي 
انگليس��ي« در همين بازه زماني به توصيف نقش »جواهرآلات 
شرق« مي پردازد و مي نويسد:»صورت زنان انگليسي پوشيده از 
لوسيون، كرم پودر و ابروهاي قابل تنظيم بود و همه جواهرآلات 
شرق را آورده بودند تا زينت بخش مو، گوش ها، گردن، دست ها و 

لباس و كفش هاي آنان باشد.« 
پس از انگلستان، اين روند در امريكا از چه مقطع 

زماني اي آغاز شد؟
در ايالات متحده بحث »سبك زندگي« از ابتدا با تفكر »مهندسي 
اجتماعي« پيوندهاي تنگاتنگي داشته است. نقطه آغاز »سبك 
زندگي« در مباحثات تئوريك امريكا به پايان قرن نوزدهم و تولد 
»مكتب ش��يكاگو« باز مي گردد. جان ديويي، فيلسوف بزرگ 
امريكايي، يكي از پيش��روان برجس��ته اين مكتب و از شارحان 
»ليبراليسم عملي« بود كه تئوري تعليم و تربيت او، مدل ساخت 
يك انسان ليبرال ش��د. ديويي ابتداي قرن بيستم در مركزيت 
مكتب شيكاگو نشس��ت. ديويي به ساخت فلس��فه اي تربيتي  
مي انديشيد تا »ليبراليسم عملي« را از سنين كودكي در ذهن و 
روان شهروندان دروني سازد. تحقق چنين هدفي، نيازمند يك 
انقلاب علمي، آموزشي در جهان بود كه بذرهاي آن را با تأسيس 
مدرسه آزمايشگاهي )معروف به مدرسه تجربي ديويي( در سال 

 پيشرفت هايمان
با اين سبك به باد مي رود

امريكاييكردنايراندرگفتوگوباپيامفضلينژاد
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رهبر انقلاب هشدار دادند كه بعد از پيروزي انقلاب پيشرفت ما در بسط سبك 
زندگي اسلامي � مشرقي اندك بوده است. اين زنگ خطري كه رهبري به صدا 

درآوردند، نشان از يك دغدغه عميق دارد كه بايد به آن پرداخت
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1896 كاش��تند. آوازه  ديويي در دهه 1910 از ايالات متحده تا 
شوروي را درنورديد و مدارس زيادي برپايه آموزه هاي او در كتاب 
دموكراسي و تعليم و تربيت تجديد بنا مي شدند. خلاصه تئوري 
او اين بود كه »رش��د ليبرالي، غايت آموزش است« و از همين 
نقطه طرح يك »نظام آموزشي« و »مهندسي اجتماعي« براي 
ساخت انسان ليبرال را ارائه كرد. از سال 1932، ديويي بر كرسي 
نظريه پردازي »طرح نوين« فرانكلين روزولت براي بازس��ازي 
امريكا نشس��ت كه البته ام��روز در غرب آن نظريه ها را س��بب 
عقب ماندگي ايالات متحده مي دانند اما در ايران و در زمان دولت 
اصلاحات مدارس دولتي اي به »سبك جان ديويي« ساختند تا 
دانش آموزان از رهگذر اين ش��يوه هاي آموزشي، سبك زندگي 

مطلوب امريكايي ها را بياموزند! 
آقاي فضلي نژاد! ايالات متحده از چه زماني پروژه 
صدور »س�بك زندگي امريكاي�ي« را به صورت 
رسمي آغاز كرد و آن را يكي از اولويت هاي سياست 
خارجي خود قرار داد؟ آيا مي توان يك نقطه تاريخي 

براي آغاز اين پروژه مشخص كرد؟
اين نقطه تاريخي را مي توان مشخص كرد. نخستين بار، صدور 
سبك زندگي امريكايي به عنوان يكي از ابزارهاي رسمي سياست 
خارجي امريكا با تدوين »طرح مارشال« در سال 1947. م اتفاق 
افتاد. ماجرا اين بود كه روز پنجم ژوئن 1947 كميته اي به ابتكار 
»جرج مارش��ال« وزير امورخارجه امريكا براي بررس��ي نحوه 
كمك به اروپاي ويران ش��ده پس از جنگ جهاني دوم تشكيل 
شد. براساس طرح مارشال، امريكا ميلياردها دلار به دولت هاي 
غربي مانند فرانس��ه و آلمان وام كم بهره داد تا آنها بتوانند هم 
كارخانه هاي تولي��دي خ��ود را راه بيندازند و ه��م از كالاهاي 
امريكايي خريداري كنند. اين طرح، نقطه آغاز جنگ فرهنگي 
مي��ان ليبرال ها و كمونيس��ت ها بود كه به ص��ورت يك رقابت 
اقتصادي خود را نشان مي داد. امريكا براساس طرح مارشال در 
سند اعطاي وام كم بهره، يك شرط ضمن عقد گذاشت و آن اين 
بود كه كشورهايي مثل فرانسه و آلمان در ازاي دريافت وام، نه تنها 
متعهد به خريد كالاهاي امريكايي بلكه متعهد به خريد و نمايش 
فيلم هاي هاليوود نيز هستند! البته يك دوره زماني پيش از اين 
تاريخ را نيز داريم كه صدور ارزش هاي امريكايي يكي از عناصر 
دكترين عمليات مخفي سرويس جاسوسي ايالات متحده بود. 
»جان استاك ول« از رؤساي سرويس عمليات مخفي سياسي 
در سازمان سيا در كتاب »نگهبان اورنگ« اشارات جالبي به اين 

دوره تاريخي دارد. 
راه�كار جلوگيري از گس�ترش »س�بك زندگي 

امريكايي« در ايران چيست؟
مبناي تحليل م��ا براي تدوي��ن راهكار، معرفت شناس��ي امام 
خميني)ره( است و مقام معظم رهبري تأكيد موكد دارند كه اين 
مكتب انقلابي بايد امتداد پيدا كند و كرده است. امام خميني)ره( 
در 4 آبان 1358 مي فرمايند »من فكر مى كردم كه اگر ما بتوانيم 
يك ديوارى مثل ديوار چين بين ش��رق و غرب بكش��يم، بين 
ممالك اسلامى و چه بكشيم، ديوار زمينى و هوايى كه مملكت 
ما از دست آنها نجات پيدا كند و ترقياتش��ان را هم ما عذرش را 
بخواهيم، به نفع ما بيشتر است. حتى آنهايى كه به اسم ترقى به 
ما مى دهند. « منتها خود حضرت امام معتقد بودند كه اين كار 
ممكن نيست. اين مبناي تحليلي را رهبر انقلاب در سخنراني 
خود پيرامون »سبك زندگي« در خراسان شمالي ارائه دادند و 
فرمودند »ما براي ساختن اين بخش از تمدن نوين اسلامي، به 
شدت بايد از تقليد پرهيز كنيم؛ تقليد از آن كساني كه سعي دارند 
روش هاي زندگي و سبك و سلوك زندگي را به ملت ها تحميل 
كنند. امروز مظهر كامل و تنها مظه��ر اين زورگويي و تحميل، 
تمدن غربي است... بعضي به مجرد اينكه اسم غرب و تمدن غرب 
و ش��يوه هاي غرب و توطئه  غرب و دشمني غرب مي آيد، حمل 
مي كنند بر غرب ستيزي: آقا، ش��ماها با غرب دشمنيد. نه، ما با 
غرب پدركشتگي آنچناني نداريم. البته پدركشتگي داريم، اما 
غرض نداريم. « از اين رو، در سبك زندگي آنجا كه پاي تقليد به 

ميان مي آيد بايد هراسان شد. 

در اينجا به نسبت »سبك زندگي« و »جنگ نرم« 
مي رس�يم. امريكايي ها چقدر در جنگ نرم خود 
براي گسترش »س�بك زندگي امريكايي« در ايران 

موفق بوده اند؟
نس��بت »س��بك زندگي و جنگ نرم« بايد به عنوان يك پروژه 
دانش��گاهي مورد توجه واق��ع ش��ود و پايان نامه هاي تحقيقي 
واقع بينانه اي در رشته هاي علوم انساني در باب »سبك زندگي« 
عرضه شود. اين كار نيز نيازمند پژوهشگران دردمندي است كه 
دركي ظريف و دقيق از »فحشاي سرمايه داري« داشته باشند. اگر 
چنين پژوهش هايي به سرانجام رسيد، مي توان ميزان تأثير سبك 
زندگي امريكايي بر جامعه ايراني را به شكل علمي ارزيابي كرد. 

به هر حال، كار به جايي رسيده است كه براي كاهش ضريب نفوذ 
مدل ها و سبك هاي سكولار � از جمله در عرصه پوشش زنان � 
بايد از گشت ارشاد استفاده كنيم و كار درستي هم هست، ولي 
اتفاق نگران   كننده اي كه به ش��دت در حال وسعت است، نفوذ 
فرهنگ سرمايه داري ليبرال در مناسبات رسمي اجتماعي است. 
وقتي در بهمن ماه امسال، روزنامه اي كه ارگان دولت است، آگهي 
فروش ساعت 200 ميليوني كارتيه را در صفحه 2 و ذيل سخنان 
رهبر معظم انقلاب چاپ مي كند، متأسفانه بايد عميقاً نگران بود؛ 
گفتيم كه در نظريه امريكاي��ي style life آگهي ها و تبليغات 
سبب س��اختن تصويرها و تصورهاي بالقوه در ذهن شهروندان 
از زندگي مي ش��ود و اين آگهي ها كه چيزي جز تبليغات براي 
ايدئولوژي سرمايه داري نيست، ذائقه سازي مي كند و مخاطب را 

به »مراكز تجاري« ارجاع مي دهد. 

آيا مي توان نتيجه گرفت كه يك زنجيره اقتصادي، 
فرهنگي و سياس�ي براي ترويج »س�بك زندگي 

امريكايي« در ايران وجود دارد؟
جز اين نيست. اين زنجيره همانند يك مافياي غول پيكر مي كوشد 
تا نهادهاي مؤثر فرهنگ ساز و هويت ساز مثل »آموزش و پرورش« 
را تحت سيطره خود بگيرد. منصفانه و واقع بينانه و متأسفانه بايد 
گفت مافياي س��رمايه داري ليبرال خود را در برخي از لايه هاي 
اجتماعي تا حدي نهادينه كرده است؛ چنانكه »كيان تاجبخش« 
)يكي از جاسوس��ان امريكايي و محكومان فتنه( مي گفت، اين 
زنجيره به دنبال »فتح عرصه عمومي ايران« است. بدين معنا كه 
وقتي تابلوي تبليغات شهري در اتوبان هاي تهران محل تبليغ 
امريكايي مي ش��ود، يا روزگاري  گران ترين برنده��اي اروپايي � 
مي رسد كه در تهران بس��تني با روكش طلا به مبلغ 250 هزار 
تومان مي فروشند، يا الگوي »شهر كتاب« با 52 شعبه در كشور 
از الگوي مراكز فرهنگي فرانسه اقتباس مي شود، با زنجيره اي از 

گسترش فحشاي سرمايه داري مواجه مي شويم. 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي از چه مقطعي روند 
گسترش سرمايه داري و تأثير آن بر سبك زندگي 

ديني � ايراني آغاز شد؟
از سال 1368 با آغاز دوره س��ازندگي اين روند آغاز شد. تحليل 
»كنت پولاك« )از رؤساي بخش خاورميانه سازمان سيا( درباره 
دولت س��ازندگي خواندني اس��ت. او در كتاب »معماي ايراني« 
مي نويسد: »رفسنجاني به محض دست گرفتن قدرت، كابينه اي 
را روي كار آورد كه راديكال هاي كليدي در آن حضور نداشتند. 
اين كابينه ش��امل چهره هاي جديدي بود كه انجام تغييرات در 
سياست هاي ايران را وعده داده بودند و بيش��تر به توانايي هاي 
تكنوكراتيك باور داش��تند تا به وفاداري و پاس��داري از انقلاب 
اس��لامي«. آنان اعتقادي به مبارزه با س��رمايه داري نداشتند و 
حتي براي گسترش آن توجيهات ديني دست و پا مي كردند كه 
مستندات آن را در فصل چهارم كتاب »ارتش سري روشنفكران« 
آورده ام. يكي از گزارش هاي امريكايي ها از تغييرات اجتماعي  و 
فرهنگي اي كه دولت سازندگي رقم زد، تعجب آور و در عين حال 
دقيق است. رابين رايت، نويسنده روزنامه لس آنجلس تايمز كه 
براي نگارش كتاب »آخرين انقلاب بزرگ« ابتداي دهه 1370 
ماه هاي متوالي را در ايران سپري كرده، مي نويسد آقاي رفسنجاني 
پس از دست گرفتن قدرت، كرباسچي را به سمت »شهردار تهران« 
رساند تا اين ش��هر را »زنده« كند و فرهنگسراهاي جديد مانند 
فرهنگسراي بهمن جايي بود كه در آن ايران با غرب مي آميخت.   
نشريات زنجيره اي اصلاح طلبان نيز بر تحليل »رابين رايت« صحه 
گذاشتند. شهريور 1377 پرونده اي با عنوان »طبقه جديد: پرونده 
كرباسچي از منظر جامعه شناختي« در شماره 5 ماهنامه گوناگون 
به چاپ رسيد. نويسنده در اين مطلب از »روند نامحسوس آميزش 
غرب با ايران« تحت سياست هاي دولت سازندگي با خشنودي 
سخن مي گويد و اقدامات شهردار وقت تهران براي نابودي بافت 
سنتي شهر و جايگزين كردن زندگي مدرن با آن را مستند تحليل 
خود مي آورد و مي نويسد:»كرباسچي به عنوان يك چهره ليبرال و 
تكنوكرات پيش از هرگونه فعاليت سياسي به ايجاد دگرگون سازي 
زيرساخت هاي اجتماعي و سياسي پرداخت. او كوشيد بافت سنتي 
فرهنگ را به سوي مدرنيزاسيون سوق دهد. ايجاد فرهنگسراها به 
ويژه در مناطق جنوب شهر تهران سبب ساز آشنايي صريح مردم با 
»زندگي مدرن« شد. انتشار »روزنامه همشهري« به جريان سازي 
اين فرهنگ جديد كمك كرد. ش��گفت آنكه كرباسچي در همه 
اين اقدامات سعي آشكاري بر غيرسياسي جلوه كردن اقدامات 

خود داشت.« 
در نتيجه، گس��ترش ايدئول��وژي س��رمايه داري كه متضمن 
گس��ترش »س��بك زندگي امريكايي« اس��ت، از دوره دولت 
سازندگي آغاز ش��د و مي بينيم كه از ابتداي دهه 1370 رهبر 
معظم انقلاب انتق��ادات زيادي ب��ه اين روند مط��رح كردند. 
چگونگي وقوع اين اتفاق تأسف انگيز و امتداد آن در دولت فعلي 
نيز حكايت طولاني اي دارد كه اميدوارم در فرصتي ديگر بتوان 

ريشه هاي آن را تحليل كرد.  

نخسـتين بار، صدور سبـك زندگي 
امريكايي به عنوان يكي از ابزارهاي 
رسمي سياست خارجي امريكا با تدوين 
1947. م  »طرح مارشال« در سال 
اتفاق افتاد.  براساس  اين طرح، امريكا 
ميلياردها دلار به دولت هاي غربي وام كم 
بهره داد تا آنها بتوانند هم كارخانه هاي 
توليدي خود را راه بيندازند و هم از 
كالاهاي امريكايي خريداري كنند. 
اين طرح، نقطه آغاز جنگ فرهنگي 
ميـان ليبـرال ها و كمونيسـت ها بود


